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جایگاه خوبی در برندسازی 
مواد معدنی نداریم

ای��ران مواد معدنی غنی و متنوعی دارد که برخی از آنها 
در جهان بی نظیر است. کشور ما از نظر ذخایر معدنی رتبه 
س��وم آسیا، اول خاورمیانه و دهم جهان را دارد. نکته مهم 
این اس��ت که برای این مواد معدنی دس��ت به برندسازی 
نزده و نتوانس��ته ایم آنه��ا را به خوبی ب��ه بازارهای جهانی 
معرفی کنیم، این در حالی است که اگر بتوانیم این مواد را 

در قالب برند مطرح کرده و سرمایه گذاران... 3 3
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مصائب دلار برای 
تولیدکنندگان مولیبدن

تخریب جاده های قزوین 
زیر اضافه بار معادن

3

 نقش تشکل ها 
در رشد معادن

4

قیمت گذاری 
دستوری گره گشا 

یا رانت زا 

حفظ ثبات بازار فولاد

رون��د رو ب��ه رش��د ن��رخ ارز ط��ی ماه های 
گذش��ته، زمینه افزایش قیمت مواد اولیه مورد 
نیاز بس��یاری از تولیدکنن��دگان را فراهم کرده 
است. کمبود قابل توجه عرضه سولفور مولیبدن 
)به عن��وان ماده اولیه تولید صنایع مولیبدن( بر 
بار مش��کلات تولیدکنن��دگان مولیبدن افزوده 

است، چراکه رقابت برای خرید این محصول...

باره��ای غیرمجاز و تناژهای ب��الای خودروهای 
معادن موجب تخریب راه های روستایی و نارضایتی 
روستاییان، بخشداران و فرمانداران شده و شورای 
ترافیک اس��تان رس��یدگی به آن را در دستور کار 
قرار داده است. درحال حاضر ۲۰۰ معدن در استان 

قزوین شناسایی شده که از این تعداد...

استقلال آبی بخش معدن

حمیدرضا رستگار
 رئیس اتحادیه 
آهن، فولاد و فلزات تهران 

2

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

ب��ازار آهن آلات )میلگ��رد و تیرآهن( در یکی 
دو هفت��ه اخی��ر، روزهای آرام تری را پشت س��ر 
گذاش��ته اس��ت. دلایل متعددی برای بازگشت 

آرامش نسبی به این بازار بیان می شود. 
آغاز فصل پاییز و نزدیک ش��دن به زمس��تان 
از مهم تری��ن دلایل روند نزولی قیمت هاس��ت، 
چراک��ه از میزان ساخت وس��ازها و فعالیت های 
س��اختمانی به شدت کاسته می ش��ود؛ درنتیجه 
تقاضا ب��رای خرید فولاد و محصولات وابس��ته 
ب��ه آن مح��دود خواهد ش��د و طبیعی اس��ت 
که در س��ایه اف��ت تقاض��ا زمینه ب��رای ثبات 
 و حت��ی حرک��ت در مس��یر نزول��ی قیمت ه��ا 

فراهم شود. 
البته دلایل دیگری نیز بر این روند نزولی موثر 
بوده اند. کاهش نرخ ارز را باید یکی از مهم ترین 
دلایلی دانست که زمینه افت قیمت محصولات 
فولادی را در ۲ هفته گذشته فراهم کرده است، 
چراکه از یک سو نرخ ارز تاثیر مستقیم بر قیمت 
فولاد و به تبع آن محص��ولات فولادی دارد و از 
س��وی دیگر، عموما رش��د نرخ دلار به افزایش 
تقاضا برای خرید این محصولات منجر می شود.  
یعنی طی ماه های گذشته به وفور شاهد حضور 
اف��رادی بودیم ک��ه با هدف حف��ظ ارزش پول 
مل��ی خود به ای��ن بازار ورود و اق��دام به خرید 

محصولات فولادی کرده اند.
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت ها

تیتر های روز

فاز نخست مگاپروژه انتقال آب از خلیج فارس به فلات مرکزی به بهره برداری رسید



ی 
ید

فر
دا 

 آی
س:

عک

اخبار
شنبه
 17 آبان 1399

 21 ربیع الاول 1442
 7 نوامبر 2020

 سال سوم  شماره 482

ادامه از صفحه اول
 این تقاضای غیرمصرفی تاثیر بس��زایی بر رشد 
قیمت آهن آلات داشته و زمینه افزایش قابل توجه 
آن را فراهم کرده اس��ت. حال در چنین شرایطی 
که نرخ ارز نزولی ش��ده، قاعدت��ا از حجم تقاضای 
غیرمصرفی برای خرید آهن آلات کاس��ته و قیمت 
این محصولات وارد روند نزولی خواهد شد.  در ادامه 
باید به ورود نمایندگان مجلس شورای اسلامی به 
مبحث قیمت گذاری فولاد و تنظیم بازار آن اشاره 
کرد. این دخالت و عزم جدی برای رفع تنش های 
موجود نی��ز در روند نزولی قیمت ها بی تاثیر نبوده 
اس��ت. اساس��ا ورود و پیگیری بهارستان نش��ینان 
توانس��ته از افسارگس��یختگی قیمت ها جلوگیری 
کند. در چنین ش��رایطی، مجلس به دنبال برخورد 
با س��وداگران و کنترل قیمت هاست. امید می رود 
با محقق ش��دن اهداف یادشده و برخورد جدی با 
رانتجویان، دوباره ش��اهد بازگشت آرامش به بازار 
محصولات ف��ولادی باش��یم.  در همین حال باید 
تاکید کرد که لازمه ایجاد اقتصادی س��الم، وجود 
قوانین پایدار و همچنین حضور مجریان توانمند در 
حوزه اقتصادی است. محدودیت ها و انواع فشارها 
فقط مش��کلات را مقطعی برطرف و زمینه کنترل 
ب��ازار را در کوتاه م��دت فراهم می کنن��د، اما برای 
رفع این مش��کلات باید فعالیت هایی ضابطه مند و 
هدفمن��د را ترتی��ب داد و بدین ترتیب زمینه رفع 
اساس��ی مشکلات را فراهم کرد. درحال حاضر بازار 
فولاد و محصولات فولادی با التهابات گس��ترده ای 
روب��ه رو اس��ت. در چنین ش��رایطی، تعیین کف و 
س��قف قیمتی برای ش��مش فولاد می تواند زمینه 

تثبیت قیمت ها را در کوتاه مدت فراهم کند. 
البته نرخ گذاری دس��توری در بلندمدت به ضرر 
رونق تولید در صنایع فولادی اس��ت.  متاس��فانه 
بورس کالا در چند ماه گذشته عملکرد قابل قبولی 
را از خود در فروش فولاد و محصولات فولادی، به 

نمایش نگذاشته است.
 همین ناکارآمدی نیز به التهابات بازار آهن آلات 
افزوده اس��ت. عملکرد این سازمان به نفع صنعت 
ف��ولاد و به ویژه تولیدکنندگان پایین دس��ت نبوده 

است. 
در همی��ن حال، زمینه ایج��اد اختلال در نظام 
توزیعی آهن آلات فراهم ش��ده اس��ت. این دست 
ناهماهنگی ه��ا، مش��کلات قابل توجه��ی را برای 
بسیاری از تولیدکنندگان ایجاد کرده است.  بدون 
تردید تداوم این روند می تواند چالش های بسیاری 
را ایجاد کند؛ بنابراین لزوم ایجاد اصلاحات اساسی 
در ب��ورس کالا و در ف��روش ف��ولاد و محصولات 
 وابس��ته به آن به معن��ای واقعی ض��روری به نظر 

می رسد.

 نخلک؛ پیشگام
 در مقابله با کرونا

مجم��وع هزینه ه��ای ریال��ی ص��ورت پذیرفته 
در مقابل��ه با بیماری کرونا ش��امل پیش��گیری از 
ابتلا، کمک ه��ای نقدی و غیر  نق��دی به مراجع و 
س��ازمان های ذی ص��لاح و حمای��ت از کارکنان با 
توزیع انواع بس��ته های معیش��تی و... ب��ه بیش از 

۵میلیارد ریال رسیده است.
به گ��زارش روابط عمومی ش��رکت تهیه و تولید 
مواد معدنی ایران، با وجود ش��یوع بیماری کووید 
۱۹ از اواخر سال ۹۸، مجتمع معدنی سرب نخلک 
با تلاش و برنامه ریزی گسترده نه تنها شاهد کاهش 
آم��ار حوزه ی بهره برداری نب��وده بلکه با همکاری 
همزم��ان بخ��ش دولت��ی و راهبر در بس��یاری از 
شاخص ها در مقایس��ه با سال های گذشته روندی 

افزایشی ثبت کرده است.
بر اس��اس این گزارش مجموع هزینه های ریالی 
ص��ورت پذیرفته مقابل��ه با بیماری کرونا ش��امل 
پیش��گیری از ابتلا، کمک ه��ای نقدی و غیر نقدی 
ب��ه مراجع و س��ازمان های ذیص��لاح و حمایت از 
کارکن��ان با توزیع انواع بس��ته های معیش��تی و... 
به بیش از ۵میلیارد ریال رس��یده اس��ت که البته 
مجموعه این اقدامات تا زمان غلبه بر این بیماری 
ادام��ه خواه��د داش��ت. همچنین با وج��ود تاثیر 
مس��تقیم و غیرمس��تقیم بیماری در روند تولید و 
منابع انس��انی، در این مجتمع نه تنها تعدیل نیرو 
انجام نشده بلکه تعداد کارکنان ۱۰ درصد افزایش 
یافته و در مجموع به حدود ۴۴۰ تن رسیده است. 
بر اس��اس این گ��زارش تلاش در جه��ت ارتقای 
بهداش��ت عمومی و پرداخت به ام��ور حوزه تولید 
در کنار رعایت اصول بهداشتی، ضامن توسعه روز 

افزون و پایدار در شرایط کنونی کشور است.

براس��اس گزارش مرکز آمار، نرخ ت��ورم تولیدکننده بخش 
معدن در تابس��تان امس��ال رقم ۶۹.۱ درصد نسبت به فصل 
مشابه سال قبل ثبت ش��د و در مقایسه با فصل بهار امسال، 

٣۶.٧ واحد درصد افزایش نشان می دهد.
در گزارش فصل تابس��تان مرکز آمار تغییرات شاخص نرخ 
تولیدکننده بخش معدن نسبت به فصل قبل )تورم فصلی( در 
تابس��تان ۱٣۹۹ به ٣۲.٣ درصد رسید که در مقایسه با فصل 

قبل از آن برابر ۱۶.۲ درصد افزایش دارد. 
تورم فصلی مربوط به گروه اس��تخراج زغال س��نگ معادل 
۴۸.۵ درص��د، اس��تخراج کانه  ه��ای فل��زی ٣۵.۴ درص��د و 
اس��تخراج س��ایر معادن ۱۲.۵ درصد بوده است. تورم فصلی 
هر ۲ گروه عمده اس��تخراج زغال سنگ و استخراج کانه  های 
فلزی در مقایسه با فصل قبل افزایش داشته است. تورم فصلی 
گروه استخراج سایر معادن در مقایسه با فصل قبل با کاهش 

روبه رو بود.
همچنی��ن نرخ ت��ورم تولیدکننده بخش معدن نس��بت به 

فصل مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( در فصل تابستان 
۱٣۹۹ به ۶۹.۱ درصد رس��ید که در مقایس��ه با بهار امسال، 
٣۶.٧ واحد درصد افزایش داش��ته است. به عبارتی، میانگین 
نرخ دریافتی توس��ط فروشندگان مواد معدنی به ازای فروش 
محصولات ش��ان در داخل کش��ور، در فصل تابس��تان ۱٣۹۹ 

نسبت به فصل تابستان ۱٣۹۸ افزایش ۶۹.۱ درصدی دارد.
علاوه ب��ر ای��ن در فصل مورد بررس��ی ت��ورم نقطه به نقطه 

مرب��وط به گروه اس��تخراج زغال س��نگ مع��ادل ۸۴ درصد، 
استخراج کانه های فلزی ٧۴.۴ درصد و استخراج سایر معادن 
۴۱.۴درصد اس��ت. تورم نقطه به نقط��ه در هر ٣ گروه عمده 
اس��تخراج زغال سنگ، اس��تخراج کانه های فلزی و استخراج 

سایر معادن در مقایسه با فصل بهار ۱٣۹۹ افزایش داشت.
براساس این گزارش نرخ تورم تولیدکننده بخش معدن در 
۴فصل منتهی به فصل تابستان ۱٣۹۹ نسبت به دوره مشابه 
در س��ال قبل )تورم سالانه( به ۴۴ درصد رسید که نسبت به 

بهار امسال ۶.٣ درصد افزایش نشان می  دهد.
براب��ر این گ��زارش در فصل مورد بررس��ی، تورم س��الانه 
مربوط به گروه اس��تخراج زغال س��نگ برابر با ٧۲.۸ درصد، 
استخراج کانه های فلزی ۴٣.۸ درصد و استخراج سایر معادن 

٣۵.۴درصد است.
شاخص بهای تولیدکننده مانند شاخص بهای مصرف کننده 
)CPI( از جمله شاخص های قیمتی است که در بررسی روند 
س��طح قیمت ها مورد بررس��ی قرار می گیرد. ش��اخص بهای 

تولیدکننده یکی از معیارهایی اس��ت که به منظور س��نجش 
عملکرد اقتصادی، از سطح عمومی قیمت ها محاسبه و منتشر 
می شود. از این رو، تاثیر قابل توجهی بر تصمیم گیری صاحبان 
صنایع، س��رمایه گذاران و حتی سیاستمداران خواهد داشت. 
هدف از محاس��به ش��اخص بهای تولیدکنن��ده، اندازه گیری 
تغییرات قیمت هایی اس��ت که تولیدکنندگان در ازای فروش 
کالاه��ا و خدمات خود دریاف��ت می کنند. ب��ه عبارت دیگر 
می توان عنوان کرد که این شاخص، نرخ کالاها در کارخانه و 

مبداء تولید را در نظر می گیرد.
هر افزایش یا کاهش نرخ در ش��اخص بهای تولیدکننده با 
یک وقفه زمانی در ش��اخص بهای مصرف کننده نیز مشاهده 
می ش��ود. از این رو از تغییرات ش��اخص بهای تولیدکننده به 
عنوان پیش��گویی برای تورم عنوان می کنن��د. علاوه بر این، 
ش��اخص به��ای تولیدکننده رون��د تغییرات قیمت ه��ا را از 
دیدگاه تولیدکننده و خریدار در بخش های مختلف اقتصادی 

)کشاورزی، صنعت و خدمات( نشان می دهد.

نرخ تورم تولید معدن به ۶9 درصد رسید

گروه معدن

فاز نخست مگاپروژه انتقال آب از خلیج فارس 
به فلات مرکزی ایران، روز پنجشنبه ۱۵ آبان 
ماه با فرمان رئیس جمهوری به صورت ویدئو 

کنفرانس به بهره برداری رسید.
در این مراس��م علیرضا رزم حس��ینی وزیر 
صنعت، معدن و تج��ارت، محمد جواد فدایی 
اس��تاندار کرمان، شهباز حس��ن پور نماینده 
محترم مردم س��یرجان در خانه ملت، اردشیر 
م��س،  ش��رکت  مدیرعام��ل  س��عدمحمدی 
جمشید ملارحمان مدیرعامل شرکت معدنی 
گل گه��ر، حمیدرض��ا عظیمی��ان، مدیرعامل 
ف��ولاد مبارک��ه اصفهان و خ��داداد غریب پور 

رئیس هیات عامل ایمیدرو حضور داشتند.
ب��ا بهره برداری از فاز نخس��ت این طرح به 
طول ٣۰۵ کیلومت��ر در گل گهر، ظرف ٣ماه 
آین��ده آب ب��ه مجتمع مس سرچش��مه نیز 
خواهد رس��ید. بر اس��اس این گزارش، پروژه 
انتق��ال آب خلیج فارس، یک��ی از بزرگ ترین 
پروژه های خاورمیانه اس��ت که ش��رکت ملی 
صنایع مس ایران، ش��رکت معدنی و صنعتی 
گل گهر و شرکت صنعتی معدنی چادرملو در 
اقدامی مش��ترک در دستور کار قرار داده ند تا 
از طریق آن، آب مورد نیاز تأسیسات در حال 
بهره ب��رداری و نیز طرح های توس��عه ای خود 
را تامین کنند. با تکمی��ل این طرح انتقال و 
توزیع ح��دود ۱٣۲ میلیون مترمکعب آب در 
س��ال از خلیج فارس میسر می شود که از این 
میزان ۴۰میلیون مترمکعب س��همیه شرکت 

ملی صنایع مس ایران است.
سهم شرکت ملی صنایع مس ایران از پروژه 
انتق��ال آب از خلیج فارس به اس��تان کرمان 
٣٣درص��د، گل گه��ر ۴۴درص��د و ۲٣درصد 

مابقی آن مربوط به چادرملو است.
گفتنی اس��ت، با توجه به طرح بهره برداری 
از مع��دن مس درآل��و، دره زار و چ��اه فیروزه 
ب��ه عن��وان ٣طرح توس��عه ای مهم ش��رکت 
مس، پروژه انتق��ال آب از خلیج فارس کمک 
قابل توجهی برای تحقق این اهداف و افزایش 

ظرفیت تولید شرکت مس خواهد کرد.
ط�رح انتق�ال آب از خلیج فارس  �

کاملا محیط زیستی است
در  رئیس جمه��وری 
مراس��م بهره ب��رداری از 
مرحل��ه نخس��ت ط��رح 
انتقال آب خلیج فارس به 
ف��لات مرکزی ای��ران و 
تاکید  مرتب��ط  ٣ط��رح 
کرد: با این خ��ط انتقال آب به فلات مرکزی 
ایران، تنها آب به فلات مرکزی نمی رسد بلکه 
مهم ت��ر از آن امید اس��ت که ب��ه این مناطق 
می رسد و لازم است نام این خط انتقال آب را 

»خط انتقال امید« بگذاریم.
وی گف��ت: این خ��ط انتق��ال آب به فلات 
مرکزی، همه کش��اورزان، صنعتگران و مردم 
منطق��ه را به داش��تن یک منب��ع آب پایدار 

امیدوار می کند.
از  ای��ن ط��رح را یک��ی  رئیس جمه��وری 
طرح های بس��یار عظیم و بزرگ و شاید برای 
بعض��ی در آغاز اجرای آن، باور نکردنی خواند 
و اظه��ار کرد: البته پروژه های بس��یار مهم و 
تاریخ��ی تا پایان س��ال و اوایل س��ال آتی به 
بهره ب��رداری می رس��د که می ت��وان به طرح 
بی نظیر احی��ای دریاچه ارومیه و طرح عظیم 

انتقال نفت از گوره به جاسک اشاره کرد.
روحانی تصریح ک��رد: این طرح های عظیم 
توس��عه ای با وجود تحریم و فشار یک دولت 
تروریس��ت در امریکا و به کوری چش��م آنها 
به بهره برداری می رس��د و نشان می دهد این 
فش��ارها قادر نبوده مان��ع اجرای طرح عظیم 

توسعه ای در کشور ش��ود. رئیس جمهوری با 
اشاره به س��ی و یکمین هفته از اجرای طرح 
بزرگ در کش��ور گفت: طراحی، اجرا و تامین 
مال��ی طرح انتقال آب از خلیج فارس به فلات 
مرکزی ایران در داخل کشور انجام شده است 
و بقیه فازهای ای��ن کار عظیم و بزرگ نیز با 

همین سرعت پیگیری خواهد شد.
نخس��ت  مرحل��ه  در  اف��زود:  روحان��ی 
٣۰۵کیلومت��ر از ۸۰۰کیلومتر مس��یر افتتاح 
شده و این روند تا رسیدن به مس سرچشمه 
و ادامه آن تا ی��زد و چادرملو ادامه می یابد و 
باعث تحول در صنعت و محیط زیست کشور 

خواهد شد.
رئیس جمهوری گف��ت: بعضی ها فکر نکنند 
که آب را از دریا برداریم برای محیط زیس��ت 
ضرر دارد، خیر این باید حس��اب ش��ده باشد 
و این طرح کاملا محیط زیس��تی است. ما در 
چند کیلومتری دریا آب را برداشت می کنیم 
و پس��اب را نیز در چند کیلومتری وسط دریا 

برمی گردانیم که برای آبزیان مضر نباشد.
روحانی اظهار کرد: بنابراین محیط زیس��ت 
در تمام این طرح ه��ا حضور فعال دارد و این 
طرح ه��ا در چارچ��وب اصول محیط زیس��تی 

درحال اجراست.
رئیس جمهوری با بیان اینکه در طرح آینده 
۵۰ درص��د آب مصرفی م��ردم بندر عباس از 
طریق شیرین س��ازی آب دریا تامین می شود، 
گفت: این کار بس��یار ب��زرگ و عظیمی برای 
حیات مردم و توس��عه و صنعت کشور است و 

بسیار حائز اهمیت است.
آب شیرین کن های  ش��مار  افزایش  روحانی 
کشور از ۱۸ در سال ۹۲ به ٧۲ آب شیرین  کن 
درحال حاض��ر را یک تحول عظیم و بزرگ در 
این عرصه برش��مرد و تصریح کرد: انش��اءالله 
در ۹ماه دیگ��ر از عمر این دولت نیز با همان 
تلاش و کوش��ش و امید روز اول کارها دنبال 
خواهد ش��د و من هی��چ تردیدی در موفقیت 
دولت و ملت و مردم برای آبادانی ایران ندارم.
رئیس جمهوری با اشاره به جنگ اقتصادی 
٣س��اله امری��کا علیه مل��ت ای��ران گفت: در 
این ٣س��ال فش��اری که بر این دولت و مردم 
تحمیل شد در تاریخ ایران لااقل من نظیر آن 
را سراغ ندارم. همیشه فشار و تحریم بوده اما 
جنگ اقتصادی آن هم در ش��رایط کرونا و در 
ش��رایطی که مردم ما نیاز ب��ه دارو و امکانات 

بهداشتی داشتند، نبود.
روحانی گف��ت: افتتاح پروژه ه��ا یک دلیل 
روشن و واضحی است که ملت ما در برابر این 
فشارها کمر خم نمی کند و بی تردید انشاءالله 
می توانیم در برابر دشمنان خود موفق باشیم 
و آنه��ا را وادار کنی��م روزی که ب��از بیایند و 
قانون، مقررات و پیمان را اجرا و پیاده کنند.

مشارکت 194 شرکت داخلی �
رزم حس��ینی،  علیرض��ا 
وزی��ر صنع��ت، معدن و 
تج��ارت در آیین افتتاح 
ف��از نخس��ت ابرپ��روژه 
خلیج فارس  آب  انتق��ال 
پ��روژه  اعتب��ار  گف��ت: 
انتقال آب از محل منابع بانکی و شرکت های 
صنعت��ی و معدنی تامین ش��د و در این طرح 
۱۹۴ ش��رکت داخلی در ۱۵ اس��تان کش��ور 

مشارکت داشتند.
وی اف��زود: روزانه ۸هزار نف��ر در این پروژه 
مشغول به کار بودند و طراحی و اجرای آن تا 
جایی که ممکن بود توس��ط دانش بومی اجرا 

شده است.
رزم حس��ینی اف��زود: بهره ب��رداری از ای��ن 
پ��روژه، روز تاریخ��ی و مبارک��ی ب��رای ملت 
ایران اس��ت زی��را بزرگ ترین پ��روژه آبی در 
نظ��ام جمهوری اس��لامی به عن��وان طرحی 
ن��ادر در منطق��ه خاورمیان��ه اج��را و افتتاح 
 ش��د و ای��ن پ��روژه در فازهای بع��دی ادامه 

خواهد داشت.
وزی��ر صنعت، معدن و تج��ارت اظهار کرد: 
گذش��تگان بی��ش از ۲ ه��زار س��ال، قنواتی 
در دل کوی��ر و ف��لات مرک��زی کش��ور حفر 
کردن��د و آب را به منظ��ور مصرف در بخش 
کش��اورزی و آش��امیدن روی زمی��ن آوردند. 
امروز نس��ل ما بزرگترین انتق��ال آب از دریا 
ب��ه فلات مرک��زی ای��ران را دول��ت تدبیر و 
امید اج��را کرد که برای نس��ل های آینده به 
 ی��ادگار خواهد مان��د و میراثی برای کش��ور 

خواهد بود.
رزم حس��ینی ب��ا بی��ان اینک��ه ش��عار »ما 
می توانیم« در این پروژه اجرا ش��د افزود: این 
ش��عار حیرت و ش��گفتی همگان را به دنبال 
داشت زیرا در ابتدا، بس��یاری مخالف اجرای 
این پروژه بودند و امروز در دولت دوازدهم ما 
مفتخریم که در نظام جمهوری اسلامی از این 

طرح بهره برداری کنیم.
وی بی��ان کرد: این طرح بدون ریالی اعتبار 
دولتی افتتاح ش��د و قرار اس��ت شرکت های 
توسعه گرا و صنعتی معدنی کشور را بسازند و 
این ش��رکت ها برای بقای خود و مردم حاضر 

به سرمایه گذاری شدند.
وی عن��وان کرد: این حرکت نش��ان داد که 
می ت��وان برای بخ��ش صنعت و آش��امیدنی 
کش��ور آب پای��دار تامین کرد ل��ذا می توانیم 
پس انداز آب را در کش��ور داش��ته باشیم که 
با اجرای این طرح حداقل می توان ۱۸۰ هزار 

متر مکعب در آب صرفه جویی کنیم.
وزی��ر صنع��ت، مع��دن و تج��ارت گف��ت: 
ام��روز صرف��ه اقتص��ادی در این اس��ت که 

آب را به س��مت معادن بیاوری��م. وی اضافه 
ک��رد: در اج��رای طرح انتق��ال آب همکاری 
و انس��جام کام��ل بی��ن بخش ه��ای مختلف 
دولت از جمله وزارت نیرو، جهاد کش��اورزی، 
محیط زیست، صندوق توس��عه ملی، مدیران 
 منطق��ه ای و محله ای و نماین��دگان مجلس 

مشاهده شد.
وزی��ر صنعت، معدن و تج��ارت گفت: نکته 
دیگ��ر این پروژه ای بود که ای��ن طرح با ایده 
از پایی��ن به بالا توس��ط اف��رادی مطرح و با 
هزین��ه ش��خصی مطالع��ه ش��د و در دولت 
 تدبی��ر و امی��د به س��رعت مراح��ل اجرایی 

را گذراند.
و  � پای�دار  توس�عه  ب�ا  آب  تامی�ن 

حفاظت بیولوژیک 
رئیس  غریب پور  خداداد 
هیات عامل ایمیدرو هم 
تاکید  مراس��م  ای��ن  در 
ک��رد: صنای��ع معدن��ی 
کش��ور، رویک��رد تامین 
پای��دار آب و حفاظ��ت 

بیولوژیک را عملی کرده اند.
وی تصریح کرد: ب��ا افتتاح این بزرگ ترین 
خ��ط انتقال آب ایران، آش��تی بخش صنعت 
با طبیعت و آب های س��طحی و زیرزمینی به 

طور عملی رقم خورد.
و  ۱۶ه��زار  را  پ��روژه  ای��ن  ارزش  وی، 
٣۰۰میلی��ارد توم��ان اع��لام ک��رد و گفت: 
خ��ط انتق��ال آب دارای دان��ش و فن��اوری 
منحصر به فردی اس��ت که توسط شرکت های 
ایران��ی اجرا ش��د ب��ه طوری ک��ه آب پس از 
نمک زدایی و شیرین سازی، در ارتفاع ۱۸۰۰ 
مت��ری از س��طح دریا ب��ه س��یرجان منتقل 

می شود.
ب��ه گفته غریب پور، در فاز دو و س��وم، این 
خ��ط انتقال آب به ترتی��ب در ارتفاع ۲٧۵۰ 
متری به سرچش��مه کرم��ان و در نهایت در 
ارتف��اع ۱۱۹۰ متری به مع��دن چادرملو در 

استان یزد می رسد.
رئی��س هیات عامل ایمیدرو ب��ا بیان اینکه 
هدف س��ه فاز، انتقال یک میلیون متر مکعب 
آب خلیج ف��ارس ب��ه ف��لات مرکزی اس��ت، 
اظهارکرد: خط انتفال ۲۰۰ هزار متر مکعبی 
ب��ا فرمان رئیس جمهوری راه اندازی ش��د و تا 
پای��ان امس��ال ۲واحد به طرفی��ت۴۰۰ هزار 
متر مکعب به آن افزوده می ش��ود. غریب پور 
با اعلام اینکه این طرح عظیم در دولت تدبیر 
و امید و در س��ال ۹۴ آغاز ش��د، ادامه داد: با 
راه اندازی دو واح��د ۲۰۰ هزار متر مکعبی در 
سال آینده، در مجموع یک میلیون مترمکعب 
آب از خلیج ف��ارس وارد ف��لات مرکزی ایران 

می شود.

غریب پ��ور تاکید کرد: ۴۰هزار مترمکعب از 
این آب به بندر خمیر منتقل می ش��ود که تا 

۵۰ هزار متر مکعب قابل افزایش است.
مع��اون وزی��ر صنع��ت مع��دن و تج��ارت 
همچنی��ن گف��ت: صنایع معدنی ن��ه تنها در 
حوزه زیرس��اخت و تامین پایدار آب پیش��تاز 
بوده اند ک��ه در پروژه های راه آهن س��نگان- 
بافق، باند دوم جاده س��نگان - تربت حیدریه 
و نیز اتوبان لامرد- پارس��یان )در استان های 
فارس و هرمزگان( سرمایه گذاری و مشارکت 

کنند.
رئیس هی��ات عامل ایمی��درو همچنین به 
رش��د تولیدات معدنی در س��ال جهش تولید 
اش��اره کرد و گفت: در نیمه نخس��ت امسال 
تولید ش��مش آلومینیوم با رشد ٧۰ درصدی، 
ش��مش ف��ولاد ب��ا افزای��ش ۱۰ درص��دی، 
محصولات فولادی با رشد ۸ درصدی و کاتد 

مس با افزایش ۶ درصدی همراه شدند.
اس�تراتژیک  � فوق العاده  پروژه ای 

برای صنایع فلات مرکزی
وزیر  اردکانی��ان،  حمید 
نیرو در مراسم افتتاح فاز 
شیرین سازی  پروژه  اول 
قطعه  و  خلیج فارس  آب 
اول انتق��ال آب به فلات 
 ٧۵ گفت:  ایران  مرکزی 
درصد نمکزدایی در منطقه خلیج فارس انجام 
می شود، ۸۵۰ آب شیرین کن در منطقه وجود 
دارد، ۲۵ عدد آب شیرین کن بالای ۱۰۰ هزار 
متر مکع��ب در ش��بانه روز ظرفی��ت دارن��د، 
پروژه ای که افتتاح ش��ده اس��ت از این دست 

است.
وی اضاف��ه کرد: از ۶٧ س��ال پیش موضوع 
نمک زدایی در منطقه آغاز ش��ده است که به 
س��بب به دس��ت آوردن فناوری ها لازم امروز 

امکان اقتصادی بودن آن فراهم آمده است.
وزیر نیرو با اعلام اینکه برای ۱٧ استان کار 
مطالعات انتق��ال آب از خلیج فارس و دریای 
عمان آغاز شده اس��ت، گفت: این ۱٧ استان 
اکنون ۲ میلیارد متر مکعب در بخش صنعت 
ب��ه آب نیاز دارند که ب��ا توجه به ظرفیت ها و 
توس��عه ی حوزه صنعت این مقدار به بیش از 

٣میلیارد مکعب می رسد.
وزیر نی��رو با بیان اینکه این اس��تانها برای 
انج��ام فعالیت ه��ای خ��ود ۹۵۰ میلیون متر 
مکعب کمبود آب دارند، افزود: شیرین سازی 
آب دری��ا و انتقال آب دریا تاثی��ر مثبتی در 
تس��هیل فعالیت ها و جبران کمبودها خواهد 

گذاشت.
اردکانی��ان ب��ا اعلام اینک��ه ۸ میلی��ارد و 
۲۰۰میلیون متر مکعب به مجموعه ۱٧ استان 
تخصیص داده ش��ده است، گفت: ۲میلیارد و 
٧۰۰ میلیون متر مکعب آب ش��یرین در این 
فرآیند حاصل می شود که پاسخگوی نیازهای 

صنعت خواهد بود.
وی با بیان اینکه از ۴۵۰ میلیون مترمکعب 
که به بخش خصوصی و صنعت داده می شود 
و ۱۵۰ میلی��ون مت��ر مکعب آب ش��یرین به 
دس��ت می آی��د، بی��ان ک��رد: ای��ن آب برای 
مصارف ش��رب کرمان و هرم��زگان همچنین 
 مصارف صنعتی کرمان و یزد مورد اس��تفاده 

قرار می گیرد.
وزی��ر نی��رو گف��ت: ن��رخ تمام ش��ده آب 
ب��رای صنعت ح��دود ۲ ی��ورو خواهد بود که 
 ح��دود ۲ درص��د هزینه های ف��رآوری فولاد 

خواهد بود.
اردکانی��ان این پروژه را پروژه ای فوق العاده 
استراتژیک برای صنایع بزرگ منطقه توصیف 
ک��رد و تصریح کرد: خوش��بختانه در منطقه 
صنای��ع بزرگی وجود دارند که از این ظرفیت 

می تواند استفاده بهینه کنند.

استقلال آبی بخش معدن
فاز نخست مگاپروژه انتقال آب از خلیج فارس به فلات مرکزی به بهره برداری رسید
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پیشتازی گل گهر در تولید کنسانتره آهن

وثیقه مشکل دنباله دار معدنکاران

میزان تولید کنسانتره آهن شرکت های بزرگ در ۶ ماه 
نخست امس��ال، ۴ درصد افزایش یافت و از ۲۴.۶ میلیون 
ت��ن عبور کرد. به گ��زارش روابط عمومی و امور بین الملل 
ش��رکت معدن��ی و صنعت��ی گل گه��ر، ۹ ش��رکت بزرگ 
تولیدکننده کنس��انتره س��نگ آهن از ابتدای فروردین تا 
پایان شهریور، ۲۴ میلیون و ۶۲۱ هزار و ۶۹۰ تن محصول 
تولید کردند. این رقم در مدت مش��ابه س��ال گذشته، ۲۳ 
میلیون و ۷۴۴ هزار و ۱۰۲ تن بود. در این میان، ش��رکت 
معدن��ی و صنعتی گل گهر با تولید ۸ میلیون و ۱۱۲ هزار 
و ۹۷۷ ت��ن، رتب��ه اول تولید کنس��انتره آه��ن را به خود 
اختصاص داده و شرکت های چادرملو با ۵ میلیون و ۵۴۱ 
هزار و ۱۶۹ تن و توسعه معادن و صنایع معدنی خاورمیانه 
ب��ا ۳ میلیون و ۳۷۴ هزار و ۷۹۶ ت��ن در رتبه های دوم و 

سوم تولید کنسانتره قرار گرفتند.
قطب بزرگ اقتصادی و صنعتی �

شرکت معدنی و صنعتی گل گهر، میزبان عضو کمیسیون 
فرهنگی و کمیس��یون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی و 
هیات همراه بود. حس��ین میرزایی، نماینده مردم اصفهان 
در مجلس شورای اس��لامی و عضو کمیسیون فرهنگی و 
کمیس��یون اصل ۹۰ مجلس و هی��ات همراه، با حضور در 
ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر از قسمت های مختلف 
ای��ن ش��رکت و برخی پروژه های در دس��ت اج��را بازدید 

کردند.
 بازدی��د از مع��دن ش��ماره ی��ک، خط��وط تولی��دی 
کنس��انتره و کارخانه گندله س��ازی و ابرپ��روژه انتقال آب 

خلیج فارس و مخزن ۴۵ هزار مترمکعبی گل گهر، بخش��ی 
 از برنام��ه میرزایی در ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گهر 

بود.  
نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی و عضو 
کمیس��یون فرهنگی و کمیسیون اصل ۹۰ مجلس در این 
بازدید از اقدامات انجام ش��ده در شرکت گل گهر در سال 

جهش تولید اظهار رضایت کرد. 
او ب��ا بیان اینکه منطقه گل گهر یکی از قطب های بزرگ 
اقتصادی و صنعتی کشور به ش��مار می رود، هرگونه اقدام 
توسعه ای و دستیابی به رکوردهای تولید در این شرکت را 

باعث شکوفایی اقتصاد و صنعت کشور دانست.
اهدای ۲ دستگاه ونتیلاتور �

حمایت های شرکت معدنی و صنعتی گل گهر از دانشکده 
علوم پزش��کی سیرجان در راستای مقابله با بیماری کرونا 
و کمک به س��لامت ش��هروندان، کماکان ادامه دارد.  در 
راس��تای عمل به مسئولیت های اجتماعی شرکت گل گهر 

و اقدامات این ش��رکت در مقابله با بیماری کرونا و کمک 
به س��لامت شهروندان سیرجانی، این شرکت در تازه ترین 
اقدام خود و در ادامه کمک های قبلی، ۲ دستگاه ونتیلاتور 
)تنف��س مصنوع��ی( دیگ��ر به دانش��کده علوم پزش��کی 
س��یرجان اهدا کرد.  رئی��س و قائم مقام دانش��کده علوم 
پزشکی س��یرجان در نشستی با حضور قائم مقام و معاون 
مالی و اقتصادی ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر، ضمن 
دریافت این ۲ دس��تگاه ونتیلاتور، از تلاش های مدیرعامل 
مجموع��ه گل گه��ر، جمش��ید ملارحم��ان و هیات مدیره 
ش��رکت بابت حمایت های مال��ی و تجهیزاتی در مقابله با 

کرونا در شهرستان سیرجان تقدیر و تشکر کردند. 
گفتنی اس��ت از زمان آغاز شیوع بیماری کرونا تاکنون، 
۸ عدد دس��تگاه ونتیلاتور توسط شرکت معدنی و صنعتی 
گل گهر به بیمارس��تان های امام رض��ا )ع( و دکتر غرضی 

سیرجان و بیمارستان بردسیر اهدا شده است.
همکاری در حوزه مدیریت بحران �

در راس��تای کم��ک بنگاه های بزرگ اقتصادی اس��تان 
کرمان در حوزه مدیریت بحران اس��تان، مراس��م رسمی 
ایمن س��ازی مناطق جمعیتی مح��روم و عملیات لایروبی 

رودخانه شور آغاز شد.  
مراسم رس��می ایمن س��ازی مناطق جمعیتی محروم و 
عملیات س��اماندهی و لایروبی رودخانه ش��ور شهرستان 
جیرفت و سایر رودخانه های اولویت دار استان با همکاری 
ش��رکت معدنی و صنعت��ی گل گهر و در راس��تای کمک 
بنگاه های بزرگ اقتصادی استان کرمان در حوزه مدیریت 

بحران اس��تان با حض��ور معاون هماهنگی ام��ور عمرانی 
اس��تانداری کرم��ان آغاز ش��د. پیش از این نی��ز با کمک 
ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گه��ر در ۳ منطقه جنوب 
استان، عملیات س��اماندهی و لایروبی و برنامه ریزی برای 
کانالیزه کردن رودخانه ها برای جلوگیری از س��یلاب های 

همیشگی منطقه انجام شد.
 همچنین ماش��ین آلات لازم ازس��وی شرکت معدنی و 
صنعتی گل گهر فراهم ش��ده تا رودخانه هایی که س��یلاب 
آنها، روس��تاهای زی��ادی را درگیر می کن��د در ۲ منطقه 

رودبارجنوب و قلعه گنج، لایروبی و ساماندهی شوند.
سخن پایانی �

ماموریت شرکت معدنی و صنعتی گل گهر نقش آفرینی 
فعال در آینده صنعت کش��ور با تامین سنگ آهن و فولاد 

مورد نیاز در راستای توسعه  پایدار است. 
ش��رکت معدن��ی و صنعت��ی گل گهر بر این باور اس��ت 
که توس��عه اقتص��ادی پایدار کش��ور منوط ب��ه تامین و 
مصرف کالای اس��تراتژیکی چون فولاد اس��ت و ش��رکت 
 گل گه��ر می تواند در این مس��یر نقش��ی فع��ال و اثرگذار 

داشته باشد.
چش��م انداز گل گه��ر در اف��ق ۱۴۰۰ ب��ه ای��ن صورت 
تعریف ش��ده ک��ه پیش��رو در تولید س��نگ آهن و فولاد 
ب��ا کس��ب بیش��ترین ارزش اف��زوده در زنجی��ره ارزش 
ب��ا ایج��اد ظرفی��ت لازم ب��رای تولی��د ۲۴ میلی��ون تن 
 کنس��انتره، ۲۱ میلی��ون ت��ن گندل��ه و ۵ میلی��ون ت��ن 

فولاد باشد.

رئیس انجمن سنگ های تزئینی با بیان اینکه نظام بانکی 
کش��ور پروانه بهره ب��رداری معادن را به عنوان س��ند قابل 
توثیق نمی پذیرد، گفت: رویکرد بانک ها نس��بت به گذشته 
درب��اره تخصیص اعتبار ب��ه صنایع معدن��ی هیچ تغییری 

نکرده است.
احمد ش��ریفی در گفت وگو با بیرونی��ت درباره معضلات 
مع��دن و صنایع معدنی ب��ا نظام بانک��داری گفت: رویکرد 
بانک ها نس��بت به گذشته درباره تخصیص اعتبار به صنایع 

معدنی هیچ تغییری نکرده است.
 نظ��ام بانکی ش��رایط و معضلات خ��ود را دارد و اینکه 
ما فک��ر کنیم نظام بانک��ی برای خرید تجهی��زات معدنی 
تس��هیلات ویژه ای را در نظر گرفته اس��ت، این امر خلاف 

واقع است.
وی در ادام��ه افزود: بعضی از ش��رکت ها ممکن اس��ت با 
ارتباط��ات و اعتباراتی که دارند؛ زمین��ه لازم برای گرفتن 
امکان��ات مالی از بانک ها را داش��ته باش��ند، اما در مجموع 
به طور متوس��ط نظام بانکی جای��گاه خاصی برای حمایت 

صنایع معدنی ندارد.

ش��ریفی درباره چرایی عدم پذی��رش پروانه بهره برداری 
معادن به عنوان س��ند قابل توثیق گف��ت: به لحاظ قانونی 
پروانه  بهره بردای سند قابل توثیق است و بانک ها موظف اند 
آن را بپذیرن��د، اما مش��کلی که وجود دارد این اس��ت که 
بانک ها ش��ناخت خوبی نسبت به معادن ندارند و همچنین 
کارش��ناس ارزیابی مخصوص جهت این ام��ر را در اختیار 
ندارند، همچنین متاس��فانه بانک ها ریسک پذیرش این کار 

را برعهده نمی گیرند.
رئیس انجمن سنگ های تزئینی درباره راهکارهای ایجاد 

شده در خصوص گذر از مشکلات میان معدن کاران و نظام 
بانکی گفت: طبق گفت وگو ه��ای صورت گرفته با صندوق 
بیمه و سرمایه گذاری مواد معدنی، این ارگان جهت فراهم 
ک��ردن اقلام مورد نیاز صنایع معدن��ی اعلام آمادگی کرده 
اس��ت. صندوق بیم��ه معادن این ام��کان را دارد که پروانه 
بهره برداری معادن را تحت توثیق خود قرار دهد و در قبال 

آن از بانک ها ضمانت نامه دریافت کند.
ش��ریفی با اذعان ب��ه نقش صندوق بیمه مع��ادن افزود: 
مناس��ب ترین مکان جهت اخذ تجهی��زات معدنی صندوق 
بیم��ه معادن اس��ت که وظیفه حمای��ت از معدن و صنایع 

معدنی را عهده دار است.
 در ع��وض بانک صنعت، معدن و تجارت و دیگر بانک ها 
کار وی��ژه ای را برای حمایت از مع��دن کاران صورت نداده 
اس��ت، مگر به صورت تفاهمنامه های��ی که با صندوق بیمه 

معادن دارد. 
رئیس انجمن س��نگ های تزئینی با بیان نقش نرخ ارز بر 
صنایع معدنی گفت: با توجه به افزایش نرخ ارز و مشکلات 
ثب��ت س��فارش و واردات کالا، متاس��فانه در برخی موارد 

شاهد هستیم که اقلام مورد نیاز صنایع معدنی بعضا با نرخ 
تبدیلی ۴۰ هزار تومان به دست معدنکارن می رسد. 

 ش��ریفی درباره دیگر مش��کلات گریبان گیر این صنعت 
افزود: متاس��فانه دلال ها در تعیین قیمت ها نقش اساس��ی 
دارند اما، هنگامی که کش��ور محدودی��ت ارزی دارد و در 
س��مت دیگر ب��ه علت تحریم ه��ا، طبیعی اس��ت که بانک 
مرکزی برای کنترل نرخ ارز ثبت سفارش را کند می کند و 
ارز با تاخیر چند ماهه اختصاص می یابد. این تاخیرها باعث 
می شود که وارد کنندگان این معطلی را در محاسبات خود 

لحاظ کنند و این امر موجب افزایش نرخ کالا شود.
وی درب��اره نقش افزای��ش بهای ارز بر ص��ادرات صنایع 
معدن��ی گفت: افزایش نرخ ارز در بخش صادرات اثر مثبت 
دارد و درآم��د واح��د تولیدی را افزای��ش می دهد و باعث 
رونق تولید می ش��ود اما واحد تولیدی ک��ه نتواند صادرات 
کند، طبیعی اس��ت که افزایش نرخ ارز و موارد مصرفی به 
افزایش بهای کالای آن منجر می ش��ود، اما در کل افزایش 
 نرخ ارز باعث کند ش��دن حرکت بازرگانی و رکود نس��بی

 خواهد شد.

جایگاه خوبی در برندسازی مواد معدنی نداریم
مشاور معاون معدنی وزیر صنعت، معدن و تجارت در گفت و گو با »روزگار معدن« :

 اخذ پروانه اکتشاف
 دو محدوده معدنی 

خراسان جنوبی
مدیر مجتمع محدوده های اکتش��افی خراسان 
جنوب��ی گف��ت: مجتم��ع طرح های اکتش��افی 
خراس��ان جنوب��ی موفق ب��ه دریاف��ت ۲ پروانه 

اکتشاف دیگر در این استان شد.
به گزارش روابط عمومی ش��رکت تهیه و تولید 
مواد معدنی ای��ران، علیرضا جلالیان اظهار کرد: 
ب��ا پیگیری ه��ای انجام ش��ده و پس از ارس��ال 
طرح اکتش��اف و تأیید س��ازمان صنعت، معدن 
و تجارت اس��تان، این مجتمع موفق به دریافت 
پروانه اکتشاف برای ۲ محدوده معدنی پلی متال 

کودکان و محدوده پلی متال آبگرم شد.
وی، مس��احت مح��دوده پلی مت��ال کودکان 
واقع در دهس��تان قلعه زری شهرستان خوسف 
را ۲۴کیلومت��ر مربع اعلام کرد و گفت: محدوده 
پلی مت��ال آبگرم نی��ز با مس��احت ۲۶کیلومتر 
مربع در بخش مرکزی شهرس��تان خوسف قرار 
گرفته اس��ت.به گفته مدیر مجتمع محدوده های 
اکتشافی خراس��ان جنوبی عملیات اکتشافی در 
ای��ن دو محدوده در آینده ای نزدیک آغاز خواهد 
شد.جلالیان یادآور شد: در مجموع تاکنون برای 
پنج محدوده معدنی در خراس��ان جنوبی شامل 
سرب و روی آزبکوه، پلی متال جنوب شرق قلعه 
زری، پلی متال شمال هیرد، پلی متال کودکان و 
محدوده پلی متال آبگرم پروانه اکتشاف اخذ شده 
است. گفتنی است، علاوه بر این تاکنون مجتمع 
طرح های اکتشافی خراسان جنوبی موفق به اخذ 
یک گواهی کش��ف و ۳پروانه  بهره برداری در این 

استان شده است.

منیر حضوری
خبرنگار

ای��ران م��واد معدنی غنی و متنوع��ی دارد که 
برخی از آنها در جهان بی نظیر اس��ت. کش��ور 
ما از نظر ذخایر معدنی رتبه س��وم آس��یا، اول 
خاورمیان��ه و ده��م جه��ان را دارد. نکته مهم 
این اس��ت که برای این مواد معدنی دست به 
برندس��ازی نزده و نتوانسته ایم آنها را به خوبی 
به بازارهای جهانی معرفی کنیم، این در حالی 
اس��ت که اگر بتوانیم این مواد را در قالب برند 
مطرح کرده و س��رمایه گذاران را به فعالیت در 
این حوزه تش��ویق کنیم، شاهد افزایش ارزش 
این مواد و توسعه اش��تغال در کشور خواهیم 
ب��ود. روزنامه »روزگار مع��دن« درباره اهمیت 
برندس��ازی مواد معدن��ی و اینکه چه اقداماتی 
تاکنون در کشور انجام شده با مجید پورمقدم، 
مش��اور معاون معدنی وزی��ر صنعت، معدن و 
تجارت گفت وگو کرده که در زیر می خوانید. 

معدن�ی  � م�واد  برند س�ازی  اهمی�ت 
چیست؟

برندینگ مواد معدنی در راس��تای بازاریابی و 
استانداردس��ازی مواد معدنی صورت می گیرد 
و در واقع ایجاد و ش��کل دادن یک نام تجاری 
در بازار مصرف  است؛ به عبارت  دیگر برندسازی 
معرفی مواد معدنی و توانمندسازی نام تجاری 

آنهاست.
 این مهم در راس��تای تحقق اقتصاد مقاومتی 
و شعار جهش تولید می تواند تولید و صادرات 
را به س��مت بومی س��ازی برده و حتی شرایط 
را برای ورود به کس��ب وکار بین المللی فراهم 
کند. ازآنجایی که داش��تن برند قوی یک ابزار 
پرق��درت برای ایس��تادگی در براب��ر رقیبان و 
کسب سهم بیشتر در بازار است، توجه به این 

نکته مهم است. 
باتوجه به ظرفیت های بالای معدنی کشورمان 
می توانیم در این بخش موفق ش��ویم و س��هم 
خ��ود را در بازاره��ای جهان��ی افزایش دهیم. 
توان برندس��ازی در بس��یاری از م��واد معدنی 

پرظرفیت کشورمان احساس می شود. 
با استفاده از تجهیزات، فناوری ها و روش های 

نوین می توان ضم��ن اینکه میزان بهره وری از 
مواد معدنی ارزش��مند را افزایش داد، موجب 

رشد اشتغالزایی در کشور هم شد. 
چقدر مواد معدنی ایران شناخته شده  �

است؟
ایران در بخش معدن بس��یار غنی اس��ت، اما 
باوجود برخ��ورداری از ۷۰ نوع ماده معدنی و 
داشتن رتبه پانزدهم در جهان از نظر تنوع مواد 
معدنی، متاس��فانه جایگاه خوبی در برندسازی 
نداریم و تعداد زیادی از مواد معدنی ایران برند 

شناخته شده ای در جهان نیستند. 
برای برندس�ازی مواد معدنی چه باید  �

کرد؟
برندس��ازی در بیش��تر کش��ورهای جه��ان با 
رش��د صنعت توریس��م همراه اس��ت؛ به  این 
 ترتیب این مه��م نیازمند راه اندازی پروژه های 
زیربنای��ی و اح��داث هتل ه��ای جهانگ��ردی 
در ج��وار واحدهای معدن��ی و صنایع معدنی 

اس��ت که به عن��وان برن��د مل��ی و بین المللی 
ثبت ش��ده اند. برای برندس��ازی م��واد معدنی 
کش��ور می توان موادی که خاص کش��ور ما و 
در جهان شناخته شده و منحصربه فرد هستند 
و مزیت رقابتی دارند را شناسایی کرد تا ضمن 
برنامه ریزی در زمینه تولید و تبلیغات، ش��اهد 
افزای��ش ص��ادرات و معرفی جای��گاه جهانی 
این مواد معدنی ارزش��مند به دنیا باش��یم. در 
این رون��د باید در تم��ام بازاره��ای تجاری و 
 صادراتی از همه جهت به متقاضیان اطمینان 

خاطر بدهیم.
 باتوج��ه به وجود کانی های متنوع و فراوان در 
کش��ور ما با ظرفیت درآمدزایی و س��ودآوری 
ب��الا می ت��وان از ظرفیت اس��تان های کش��ور 
اس��تفاده کرد؛ به  این  ترتیب برای برند س��ازی 
بای��د حمای��ت از تولی��د داخ��ل را باتوج��ه 
 ب��ه ظرفیت ه��ای معدن��ی کش��ور موردتوجه 

قرار دهیم.

در چه حوزه ای دس�ت به برندس�ازی  �
زده ایم؟

 در حال  حاضر برندس��ازی مواد معدنی بیشتر 
متمرکز بر گوهر س��نگ ها اس��ت. البته باید از 
ثب��ت ملی گچ س��منان و تراورتن محلات هم 

نام برد. 
علاوه بر اینها سنگ فیروزه نیشابور که امروزه 
به س��نگ ملی ایران مش��هور اس��ت، به عنوان 
خوش رنگ تری��ن و پرعیارترین س��نگ فیروزه 

جهان شناخته  شده است.
  از س��ویی دیگ��ر فی��روزه در بخ��ش هنر نیز 
توانس��ته جایگاه خوب��ی پیدا کن��د. در ادامه 
می ت��وان ب��ه کری��زوکلا بس��تان آباد )فیروزه 
س��یلیکانی آذربایجان( اش��اره کرد که یکی از 
زیباترین فیروزه لاجورد کش��ور و جهان است. 
این س��نگ با داشتن کیفیت، شفافیت و آنالیز 

ماده معدنی می تواند تبدیل به برند شود.
 در ای��ن میان بازاره��ای بی رقیب یا کم رقیب 

ایران در تجارت جهانی س��نگ های قیمتی و 
نیمه قیمتی با کش��وری با ذخایر زیاد، کیفیت 
بالا، ش��رایط ایج��اد ارزش اف��زوده، آلایندگی 
زیست محیطی کم، ایجاد اشتغال و فرصت های 
ش��غلی برای اف��راد متخص��ص و انجمن های 

خیریه و نهادهای مردمی رو به رو هستند.
 جز س�نگ فی�روزه چه م�واد معدنی  �

دیگری شرایط برند شدن را دارند؟
در میان تعدادی از مواد معدنی ارزشمند کشور 
که ش��رایط برند ش��دن را به دس��ت آورده اند 
می توان به خاک س��رخ جزیره هرمز، زئولیت 
س��منان،  گارنت س��بز کرمان و تکاب، چشمه 
قیر طبیعی رامهرمز، سلستین ورامین، سنگ 
چین��ی نی ریز، آه��ک الیگ��ودرز و کهگیلویه 
و بویراحم��د )برای تولید کاغذ س��نگی(، گچ 
هرمزگان، تراورتن قرمز آذرش��هر، آمیتیس��ت 

طرود سمنان، منگنز، نارچ و... اشاره کرد. 
همچنی��ن عقیق زیبای نمین اس��تان اردبیل 
مش��هور به عقی��ق س��بلان ک��ه از زیباترین 
سنگ های عقیق جهان است با تلفیقی از رنگ 
قرمز، زرد و نارنجی ترکیب رنگ مینیاتوری یا 

پاییزی جذابی را به وجود آورده است. 
خوشبختانه فرآیند ثبت ملی آن انجام شده و 
در حال برنامه ری��زی برای ثبت جهانی آن در 
س��ازمان مالکیت جهانی )وایپو( هستیم. قرار 
اس��ت عقیق نمی��ن به عنوان برن��د بین المللی 

ایران مطرح شود. 
همچنین کارهای ثبت ملی گچ سمنان، عقیق 
قم، تراورتن محلات هم به اتمام رسیده است. 

وزارتخانه چه رسالتی دارد؟ �
بن��ده و هم��کاران دیگ��ر در وزارت صنع��ت، 
مع��دن و تجارت به عنوان کارشناس��ان معدن 
در ای��ن زمینه یک رس��الت تخصصی داریم و 
آن معرفی مواد معدنی ارزش��مند کش��ورمان 
ب��ه جهان اس��ت. اگر ای��ن رس��الت را به نحو 
احس��ن انجام دهیم، می توانیم سرمایه گذاران 
را ب��ه س��رمایه گذاری در این بخش تش��ویق 
کنی��م. در نتیج��ه ای��ن اق��دام ارزش م��واد 
معدنی کش��ور افزایش می یاب��د و فرصت های 
 ش��غلی بیش��تری برای هموطنان م��ان ایجاد 

خواهد شد.

 معادن کشور ما ظرفیت خوبی دارند و می توانند 
جایگزین نفت شوند، این در حالی است که جایگاه 
واقعی آنها فراموش  ش��ده  و چنان که باید و شاهد 
موردتوجه قرار نگرفته اند؛ بنابراین انتظار ما از وزیر 
صنعت، معدن و تجارت این است که وقت بیشتری 
روی معادن بگذارد و شرایط فعالیت آنها را تسهیل 
کند. متاسفانه از حرف تا عمل فاصله بسیار است.

 هرچند تاکنون در کشور صحبت های خوبی در 
زمینه معدنکاری مطرح  شده، اما عمل جدی  انجام 

 نشده است.
 ایج��اد موانع��ی از قبیل محدودی��ت صادرات، 
ضعف حمایت از معدنکاران و خودتحریمی ها گواه 

این مدعا است.
ب��ا اینک��ه هن��وز در داخل کش��ور ب��ه فناوری 
دس��ت پی��دا نکرده ای��م، ملاحظ��ه می کنیم که 
محدودیت هایی برای واردات گذاش��ته می ش��ود. 
ماش��ین آلات معدنی وارداتی نرخ بالایی دارند که 
اگر آنها را با یارانه در اختیار معدنکار بگذاریم و در 
کنار آن از ماش��ین آلات ساخت داخل هم حمایت 
کنیم، می ش��ود باکیفیت خوب دست به فرآوری و 

استخراج زد. 
در ای��ن بین باید تش��کل های معدن��ی را جدی 
گرفت و با آنها مشورت کرد. اگر می خواهیم معدن 
رش��د کند باید از سازمان های غیردولتی و فعالان 
ای��ن ح��وزه در بخش های مختل��ف حمایت کرد؛ 
هرچند این موضوع چند س��الی اس��ت که مطرح 
 ش��ده، اما متاسفانه بیشتر در حد حرف باقی  مانده 

است. 
ب��رای ای��ن مه��م بای��د در وزارتخان��ه از افراد 
متخص��ص بهره گرف��ت. معاونت معدن��ی باید در 
حوزه معدن به  طور تخصصی ورود کند و برای این 

موضوع وقت بگذارد. 
همچنین وزیر جدید باید از کارشناسان خبره ای 
که دغدغه مند رشد معادن کشور هستند، استفاده 

کند.
متاس��فانه ش��اهدیم ک��ه در بس��یاری از مواقع 
از اف��راد غیرکارش��ناس در مراک��ز مختلف به ویژه 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان ها استفاده 
می ش��ود. با اینک��ه در خیلی از مناط��ق نیروهای 
تحصیلکرده خوبی داریم، متاسفانه باز هم از افراد 
غیرکارشناس استفاده می ش��ود که آنها هم اغلب 

به  طور سلیقه ای عمل می کنند.
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کمیاب ش��دن س��یمان قشم به یک س��ریال بدون بخش 
پایانی تبدیل ش��ده اس��ت و تولیدکنندگان تا زمانی که پای 
ارز خارجی در معاملات این طلای خاکستری در میان باشد، 
روی خوش��ی به جزیره نشینان، نش��ان نمی دهند. به گزارش 
تس��نیم،  علیرضا نصری، فرماندار شهرس��تان قشم، از تامین 
س��یمان مورد نیاز فعالیت های عمرانی در این شهرس��تان به 
عنوان پیش نیاز راه اندازی ش��رکت سیمان در قشم نام برد و 
گفت: هیچ بهانه ای برای کمبود سیمان در دوره صادرات این 

محصول قابل قبول نیست.
 وی ب��ا تاکید ب��ر حمایت از محصولات ص��ادرات محور با 
احترام به تامین نیاز داخلی، افزود: متاسفانه همزمان با تامین 
بار صادراتی، فعالیت های عمرانی شهرس��تان قش��م به دلیل 
کمبود ش��دید سیمان، با مش��کل مواجه می شود و این نوع 

عملکرد شرکت سیمان، قابل دفاع نیست. 
نص��ری ادامه داد: ش��رکت س��یمان قش��م باید براس��اس 
افزایش روند فعالیت های عمرانی شهرس��تان قش��م در دوره 
دول��ت تدبیر و امید، نس��بت به افزایش نی��رو و تولید روزانه 

خود برنامه ریزی می کرد تا دچار مش��کل نشود. رئیس ستاد 
تنظیم بازار شهرس��تان قش��م با اعلام اینکه یکی از وظایف 
مهم ما در ش��رایط تحریم های ظالمانه و نقش��ه های ش��وم 
اس��تکبار جهانی برای ضربه زدن به انقلاب اس��لامی، کنترل 
قیمت ها با هدف کاهش فشارهای خارجی است، افزود: توزیع 
نش��دن به موقع سیمان مورد نیاز شهرس��تان قشم، موجب 
افزایش بی رویه نرخ این محصول از طریق واردات آن از نقاط 
 دیگر استان هرمزگان می ش��ود که این مسئله مورد رضایت 

مردم نیست.
 فرماندار شهرس��تان قش��م در عین ح��ال تصریح کرد: با 
رایزنی های انجام ش��ده با مسئولان ش��رکت سیمان و اعلام 
نارضایتی مردم از روند نابسامان توزیع این محصول در سطح 
شهرس��تان، مدی��ران این مجموعه قول دادن��د با یک برنامه 

دقیق مانع از کمبود سیمان در سطح شهرستان شوند.
تزریق�قطره�ای�مشکل�گشا�نیست��

یکی از عاملان فروش س��یمان ش��هر قش��م در پاس��خ به 
س��وال تسنیم در باره علل کمبود س��یمان، گفت: ما مخالف 

صادرات نیس��تیم و اتفاقا از اینکه سیمان جزیره به یک برند 
صادراتی تبدیل ش��ده و نام قش��م در چندین کش��ور جهان 
معرفی می شود بسیار خوشحالیم، اما مسئولان در قبال مردم 
و نیاز فعالیت های عمرانی داخل قش��م هم مسئولیت دارند. 
این توزیع کننده، معتقد اس��ت، مس��ئولان و تولیدکنندگان 
همان گونه که نس��بت به قراردادهای خارجی تعهد دارند و با 
همه توان تلاش می کنند در زمان مقرر سفارش خارجیان را 
تامین کنند، باید نسبت به تعهد خود برای تامین نیاز داخلی 
هم پایبند باشند و بدانند تزریق قطره ای سیمان، برای مردم 

و کارهای عمرانی جزیره مشکل گشا نیست. 
وی گفت: س��یمان یک��ی از مهم تری��ن فاکتورهای اجرای 
کارهای عمرانی اس��ت اما کمبود آن باعث شده تا مردم این 
محص��ول را از نقاط مختلف اس��تان هرمزگان ب��ا نرخ بالاتر 
تامین کنند.  یک عامل توزیع س��یمان روستایی هم نظرات 
خود را در زمینه کمیاب ش��دن س��یمان با ای��ن جمله آغاز 
کرد؛ »از وعده های توخالی خسته شده ایم.« وی گفت: مردم 
قش��م در س��ال های فعالیت یک تولیدکننده سیمان در این 

جزی��ره به خاطر آلایندگی ناش��ی از دود بس��یار زیاد تولید 
محصولات این مجموعه سختی های زیادی را متحمل شدند 
و شایس��ته نیس��ت این روزها که اخت��لاف ارزش ارز با پول 
 ملی بس��یار زیاد ش��ده اس��ت، نیاز داخلی مردم قشم نادیده 
گرفته ش��ود. این عامل توزیع ادامه داد: بارها مشکل کمبود 
س��یمان را به گوش مدیران رساندیم اما تزریق قطره چکانی 

این محصول، نیاز داخلی را تامین نمی کند.  
ب��ا توجه ب��ه اینکه هر نوب��ت عملیات بارگی��ری محموله 
صادرات��ی س��یمان از کارخان��ه و تخلیه آن در ش��ناور ویژه 
مس��تقر در اس��کله کاوه حدود یک ماه زمان می برد، در این 
مدت مردم قش��م معمولا با مش��کل تامین سیمان مورد نیاز 
مواجه هس��تند و این کمب��ود موجب افزایش نرخ س��یمان 
 واردات��ی و کاهش فعالیت ه��ای عمرانی در این شهرس��تان 
می ش��ود. انتظار می رود مش��کل کمبود س��یمان در قشم با 
اجرای سیاس��ت های مدیریت شده از سوی تولیدکنندگان و 
 نظارت بهتر و بیشتر مسئولان این شهرستان، یک بار و برای 

همیشه حل شود.

معاون هلدینگ گس��ترش صنایع و مع��ادن ماهان گفت: 
میزان تولید س��نگ آهن در نیمه نخس��ت امسال در شرکت 
توس��عه فرآوری صنایع و معادن ماهان سیرجان در مجموع 
به یک میلیون و ۲۲۴هزار و ۳۲۶ تن رسید که در مقایسه با 

مدت مشابه سال گذشته ۲۱۶درصد افزایش نشان می دهد.
ب��ه گ��زارش رواب��ط عموم��ی گ��روه مالی گردش��گری، 
محمدحس��ین بصیری گفت: همچنین عملکرد شرکت گهر 
پوی��ش گام )معدن ۲ گل گهر( در ۶ ماهه نخس��ت امس��ال 
نشان می دهد که میزان تولید در این شرکت در نیمه نخست 
امس��ال با ۱۹ درصد افزایش نسبت به مدت مشابه سال قبل 

به یک میلیون و ۶۸۰ هزار و ۶۸تن رسیده است.
وی ادام��ه داد: درحال حاضر بهره برداری از معدن ش��ماره 
۵ گل گه��ر با س��هامداری ۹۵ درص��دی در اختیار هلدینگ 
ماهان و مجری آن، ش��رکت توسعه فرآوری صنایع و معادن 
ماهان سیرجان است. همچنین این هلدینگ دارای سهم ۱۸ 
درصدی در بهره برداری از معدن ش��ماره ۲ گل گهر است که 

مجری آن شرکت گهر پویش گام است.
بصی��ری درباره برنامه های هلدین��گ »ماهان« که یکی از 
شرکت های گروه مالی گردشگری است، گفت: از اهداف اصلی 
این هلدینگ تولید با حداکثر ظرفیت و اشتغالزایی و تکمیل 
زنجیره تولید از معدن تا صنایع معدنی پایین دستی است. با 
توجه به ذخی��ره محدود معادن فعلی، یکی از اولویت های ما 
خرید معادن و سرمایه گذاری در این بخش در داخل و خارج 

از کشور، برای افزایش ظرفیت تولید سنگ آهن است.
وی با اشاره به اینکه تکمیل زنجیره ارزش سنگ آهن شامل 
کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی از راهکارهای افزایش سود 
دهی وایجاد اشتغال بیش��تر است، افزود: بر این اساس برای 
تامی��ن ۲.۵میلیون تن خوراک کارخانه گندله نیاز به احداث 
کارخانه کنسانتره در مجاورت معدن شماره ۵ گل گهر است. 
بصیری ادام��ه داد: هلدینگ ماهان در تکمیل زنجیره تولید، 
۲ طرح احداث کارخانه تولید آهن اس��فنجی به ظرفیت یک 
میلیون تن و کارخانه گندله سازی به ظرفیت ۲.۵ میلیون تن 

در شهرستان بافت در دست اجرا دارد. معاون هلدینگ ماهان 
اظهار کرد: همچنین در فولاد صنعت بناب طرح های توسعه 
متنوع��ی در برنامه داریم که عمده ترین آنها ش��امل مجتمع 
بناب انواع ش��مش های فولادی و آلی��اژی در قالب دو واحد 
ذوب ش��اهین، ذوب ش��هریار و میلگرد آجدار در اندازه های 
مختل��ف با کیفیت های AII و AIII انواع محصولات آلیاژی 
در مقاطع مختلف، تیرآهن، نبش��ی و ناودانی در قالب 7خط 

تولید نورد گرم تولید می کند. 
وی گفت: طرح توس��عه فولاد گسترش شهریار نیز شامل 
چندین طرح است که سرمایه گذاری در این طرح ها از طریق 
فاینانس تامین خواهد ش��د. این طرح ها شامل احداث کوره 
ق��وس الکتریکی با ظرفیت یک میلی��ون و ۴۵۰ هزار تن در 
س��ال برای ذوب، احداث خط نورد س��نگین تولید تیرآهن با 
ظرفیت 7۰۰ هزار تن در س��ال، احداث خط تولید اس��لب و 
ورق در س��ایزهای مختلف به ظرفیت 7۰۰ هزار تن در سال 
اس��ت که میزان س��رمایه گذاری مورد نیاز آنها ۵۰۰ میلیون 

یورو و میزان اش��تغالزایی ۱۲۰۰ نفر به طور مس��تقیم است. 
بصیری درباره طرح توس��عه فولاد شاهین اظهار کرد: از آنجا 
که پروژه احداث واحد فاز دوم ذوب ۱۵۰ش��اهین در مجتمع 
فولاد صنعت بناب و در کنار فاز اول ذوب ۱۵۰ش��اهین اجرا 
خواهد ش��د، برخی از هزینه های سرمایه گذاری مانند زمین، 
انش��عابات، سیستم انتقال مواد و قس��متی از ماشین ریخته 
گری پیوس��ته CCM به صورت انجام ش��ده در نظر گرفته 
شده است. این طرح دارای یک کوره قوس 7۰ تن با ظرفیت 
تولید آن ۴۵۰ هزار تن ش��مش فولادی در س��ال اس��ت. در 
مجموع پیش بینی می شود که ۱۸۹ نفر نیروی انسانی در فاز 

دوم ذوب ۱۵۰ شاهین مشغول به کار شوند.
هلدینگ گس��ترش صنایع و معادن ماهان )س��هامی عام( 
به عن��وان یک��ی از بزرگ ترین ش��رکت های س��رمایه گذاری 
گروه مالی گردش��گری، باهدف س��رمایه گذاری در طرح ها و 
پروژه ه��ای تخصصی ح��وزه صنعت و معدن کش��ور فعالیت 

می کند.

به مناس��بت میلاد پیامبر اکرم)ص( و امام جعفر صادق )ع( 
مراسم آزادی زندانیان جرائم غیر عمد در اداره کل دادگستری 

هرمزگان و با حضور متولیان و خیرین برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی فولاد هرمزگان، مرادی نژاد، رئیس 
س��تاد مردمی رس��یدگی به امور دیه و کم��ک به زندانی های 
نیازمند اس��تان هرم��زگان در مراس��م آزادی زندانیان جرائم 
غیرعمد ضمن تش��کر از ف��ولاد هرم��زگان و مدیرعامل این 
شرکت برای مشارکت در این امر خیر گفت: فولاد هرمزگان از 
س��ال ۹۲ یاور ستاد دیه استان است و  تاکنون ۱۰۱ زندانی با 

کمک فولاد هرمزگان آزاد شده اند و ۹ نفر دیگر زندانی جرائم 
غیر عمد با کمک فولاد آزاد خواهند شد.

در ادامه این مراس��م صفریان، مدیر روابط عمومی ش��رکت 
فولاد هرمزگان به مشارکت فولاد در مسئولیت های اجتماعی 
اش��اره ک��رد و اظهارکرد: این ش��رکت در حد ت��وان در همه 
زمینه ها برای عمل به مسئولیت های اجتماعی خود مشارکت 
داشته است که یکی از این اقدامات آزادی ۱۱۰ زندانی است.
وی ب��ه نگاه ویژه دس��ت ان��درکاران این ش��رکت به ویژه 
مدیرعام��ل ف��ولاد هرم��زگان اش��اره ک��رد و گف��ت: فولاد 

هرمزگان از س��ال ۹۲ ت��ا کنون بالغ بر ی��ک میلیاردو پانصد 
میلی��ون تومان ب��رای آزادی زندانیان هرم��زگان کمک مالی 
کرده اس��ت و سیاست مش��ارکت در فعالیت های عام المنفعه 
همچون ازادس��ازی زندانی��ان جرائم غیر عم��د در آینده نیز 
ت��داوم خواه��د داش��ت. وی گف��ت: آزادی ای��ن زندانیان که 
فولاد هرمزگان نیز در آن مش��ارکت داش��ته باعث خوشحالی 
مجموعه ماست و باعث مس��رت است که شادی خانواده های 
 آنان و اثرات مثبت اجتماعی ناش��ی از برگشت سرپرستانشان

را فراهم کرده ایم.

دلیل�نایاب�شدن�سیمان�در�قشم

افزایش��21۶درصدی�تولید�سنگ�آهن�در�هلدینگ�ماهان

آزادی��۱۱۰زندانی�با�مشارکت�فولاد�هرمزگان

مرضیه احقاقی
گروه معدن

روند رو به رش��د ن��رخ ارز طی ماه های گذش��ته، 
زمینه افزایش قیمت مواد اولیه مورد نیاز بسیاری از 
تولیدکنندگان را فراهم کرده است. کمبود قابل توجه 
عرضه س��ولفور مولیبدن )به عنوان ماده اولیه تولید 
صنای��ع مولیبدن( بر بار مش��کلات تولیدکنندگان 
مولیبدن افزوده اس��ت، چراکه رقاب��ت برای خرید 
این محصول به ش��دت افزایش می یابد. علاوه بر این، 
نبود اطمینان حتی نس��بت به آینده بسیار نزدیک، 
فعالیت تولیدکنندگان را به قماری ش��بیه کرده که 
نتیجه آن معلوم نیست.  مس��عود کلانترمجد، دبیر 
انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان مولیبدن در 
گفت وگ��و ب��ا  »روزگار معدن« و درباره تاثیر رش��د 
نرخ ارز بر عملک��رد تولیدکنندگان مولیبدن، گفت: 
رش��د نرخ ارز، زمینه افزایش قیمت مواد اولیه مورد 
نیاز تولیدکنن��دگان مولیبدن )یعنی فرومولیبدن( 
را فراهم می کند، چراکه س��ولفور مولیبدن براساس 

نرخ ارز نیمایی قیمت گذاری می شود. 
برنده�کیست؟��

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر تاثیر صادرات محور 
ب��ودن صنایع مولیبدن بر س��وددهی بیش��تر آنها، 
گفت: بخش قابل توجهی از مولیبدن تولیدش��ده در 
کش��ور صادر می شود و ارز حاصل از صادرات آن نیز 
باید در سامانه عرضه شود؛ بنابراین نرخ ارز در پایان 
دوره  تولی��د و ف��روش محصول در ب��ازار بین المللی  
اهمی��ت دارد. اگ��ر ن��رخ ارز در این فاصل��ه زمانی 
افزایش یافته باش��د، تولیدکنندگان از منظر درآمد 
ارزی متض��رر نش��ده اند. با این وجود، رش��د نرخ ارز 
به منزله رش��د سوددهی این تولیدکنندگان نیست، 
چراک��ه اماواگرهای بس��یاری در مس��یر تولید آنها 
وجود دارد. به عنوان مثال، انتظار برای رشد نرخ ارز، 
مع��ادلات معمول را تحت تاثیر ق��رار می دهد. بدین 
معن��ی که در چنین ش��رایطی، رقاب��ت برای خرید 
م��واد اولیه افزایش می یابد؛ همی��ن رقابت نیز تاثیر 
مثبت صادرات و کس��ب درآمدهای ارزی را جبران 
می کند. به ویژه که میزان عرضه سولفور مولیبدن به 
مراتب بالاتر از تقاضا برای خرید آن اس��ت. در چنین 
ش��رایطی، تولیدکنندگان برای خری��د مواد اولیه و 
استمرار خطوط تولید خود، در دام رقابت می افتند.  
کلانترمجد خاطرنش��ان کرد: سولفور مولیبدن ۲۵ 

درص��د پایین تر از نرخ جهان��ی در بورس کالا عرضه 
می شود. اما عموما رقابت حدود ۵۰ درصدی و حتی 
بیش��تر برای خرید آن ش��کل می گی��رد. این رقابت 
هم تخفیف یادشده را پوش��ش می دهد و هم اثرات 
مثبت ناش��ی از رش��د نرخ ارز را. بنابرای��ن باید اقرار 
کرد این روند رو به رش��د ن��رخ ارز، در نهایت به ضرر 
تولیدکنن��دگان مولیب��دن تمام می ش��ود، چراکه 
تولیدکنندگان نمی توانن��د از حالا برای آینده خود 
تصمصیم گیری کنند. ش��رایط بیشتر به قمار شبیه 
اس��ت. در چنین شرایطی تولید به قمار تبدیل شده 

که برنده یا بازنده آن معلوم نیست. 
رقابت�باطل���

وی اف��زود: تولیدکننده ب��رای ادامه فعالیت خود 
به ش��رایط با ثبات��ی نیاز دارد تا بتوان��د برنامه ریزی 
و حاش��یه س��ود مناسبی کس��ب کند و براساس آن 
تولید خود را ادامه دهد. اما کمبود عرضه و انحصاری 
ب��ودن آن، موجب ش��ده تولیدکننده ه��ا برای آنکه 
فعالیت شان تداوم داشته باش��د، وارد رقابت باطلی 
ش��وند.  در چنین ش��رایطی، رش��د نرخ ارز و فروش 
صادراتی هم به کمک تولیدکنندگان نمی آید. رشد 
ن��رخ ارز زمینه بی ثباتی تولی��د را فراهم می کند. در 
همین حال، ریس��ک فعالیت ه��ای تولیدی بیش از 
پی��ش افزایش می یابد. درواقع در چنین ش��رایطی 

به ریسک های ناشی از نوسانات قیمت جهانی، قمار 
ناش��ی از تغییرات نرخ ارز نیز افزوده ش��ده است. بر 
همی��ن اس��اس نی��ز تولیدکنن��دگان علاقه مند به 

بازگشت ثبات به بازار هستند. 
راه�حل�چیست؟���

وی در پاس��خ به س��والی مبنی بر راهکارهای رفع 
چالش های موردبحث گفت: انجمن تولیدکنندگان 
مولیب��دن از مدت ها قبل راه حل های��ی را برای رفع 
چالش ه��ای موجود در این بازار شناس��ایی کرده و 
به وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرده اس��ت 
اما کس��ی در این وزارتخانه پاس��خگو نیست.  برای 
رفع مشکلات مورد بحث در درجه نخست بازگشت 
عرض��ه س��ولفور مولیبدن ب��ه روند س��همیه بندی 
ضروری اس��ت، چراکه میزان عرض��ه این ماده اولیه 
ب��ه مراتب کمت��ر از تقاضا برای خرید آن اس��ت. در 
همی��ن ح��ال، امکان تامی��ن نیاز صنای��ع از طریق 
واردات نیز به دلیل تحریم ها ممکن نیست. در ادامه 
افزایش عرضه سولفور مولیبدن از سوی شرکت ملی 
صنایع مس ایران نیز در بازگش��ت تعادل به این بازار 
کمک کنن��ده خواهد بود.  در همین حال محدودیت 
ثبت س��فارش و خرید ۲ لات در ه��ر عرضه هفتگی 
توسط هر کد بورسی )شرکتی که پروانه بهره برداری 
اکسید مولیبدن و فرومولیبدن دارد( ضروری است، 

چراکه میزان عرضه بسیار محدود است و خریداران 
بیشتری برای خرید این محصولات وجود دارند. در 
چنین ش��رایطی، رقابت برای خرید بی معنی است.  
انجمن تولیدکنن��دگان و صادرکنندگان مولیبدن 
راهکارهای یادش��ده را ب��ه متولیان ام��ر در وزارت 
صنعت، معدن و تج��ارت ارائه کرده، اما هنوز نتیجه 
مثبتی حاصل نش��ده اس��ت. گویی متولیان امر در 
وزارت صنعت، معدن و تجارت به دنبال آن هس��تند 

که رقابت افزایش پیدا کند. 
کمب�ود�س�رمایه�در�گ�ردش،�جدی���

است�
حبیب خوشدل نیکخو، مدیرعامل شرکت رنگین 
آه��ن در گفت وگو با »روزگار مع��دن«  تحریم های 
بین الملل��ی، کمبود عرض��ه و افزایش روزانه نرخ ارز 
را مهم ترین چالش هایی دانس��ت ک��ه روند فعالیت 
تولیدکنندگان مولیبدن کشور را تحت تاثیر قرار داده 
اس��ت. این فعال صنعت مولیبدن در ادامه با اشاره به 
نوسانات نرخ ارز از ابتدای امسال تاکنون گفت: طی 
بیش از 7 ماهی که از آغاز سال ۹۹ می گذرد، نرخ ارز 
رشد قابل توجهی داشته اس��ت. در چنین شرایطی 
روند فعالی��ت تولیدکنندگان به ش��دت تحت تاثیر 
این رشد قرار گرفته است. تولیدکنندگان مولیبدن 
نی��ز از این روند رو به صع��ود قیمتی و اثرات مخرب 

آن ب��ر تولید بی بهره نبوده ان��د. وی افزود: در چنین 
موقعیت��ی تولیدکنندگان با چالش کمبود در تامین 
س��رمایه در گردش روبه رو می شوند. در ادامه نیز از 
ظرفیت تولید واحدهای مختلف کاسته خواهد شد.  
وی در پاس��خ به سوالی مبنی بر تاثیر صادرات محور 
بودن صنایع فرومولیبدن بر رش��د س��وددهی آنها، 
گفت: صادرات بخش��ی از ضررهای تولیدکنندگان 
مولیب��دن را جبران می کند اما ن��ه تمامی هزینه ها 
و ریس��ک های کاهش قیمت جهانی کالا را. به علاوه 
آنکه تولیدکنندگان موظف به بازگشت ارز حاصل از 
صادرات خود هستند. معافیت مالیات ارزش افزوده 
این تولیدکنندگان منوط به بازگش��ت ارز آنهاست. 
متاس��فانه باوجود بازگش��ت ارز ناشی از صادرات در 
چنین ش��رایطی بروکراس��ی های اداری و ش��رایط 
تحریم، روند بازگش��ت این مالی��ات ارزش افزوده را 
کُند می کند؛ درنتیجه مش��کل تامین نقدینگی این 

تولیدکنندگان بیش از پیش شدت می گیرد. 
ثبت�سفارش�محدود�شود���

خوشدل نیکخو در پاسخ به سوالی مبنی بر راه حل 
رفع چالش های یادشده گفت: عرضه بیشتر سولفور 
مولیبدن در ب��ورس کالا، ایجاد محدودیت در بوک  
کردن حداکثر ۲ لات برای هر شرکت تولیدی در این 
صنع��ت و تجمیع عرضه ۲ هفته یکبار در بورس کالا 
با تعداد عرضه بیش��تر می تواند ب��ه رفع چالش های 
فعلی فعالان صنعت مولیبدن کمک کند. به ویژه که 
ش��رکت ملی صنایع مس ایران، بخش��ی از سولفور 
تولی��دی خود را به مصرف خود می رس��اند و عرضه 
قط��ره چکانی به بورس را در پیش گرفته اس��ت. در 
چنین ش��رایطی، کمبود مواد اولیه برای فعالان این 
صنعت بیش از پیش تش��دید می ش��ود اما چنانچه 
تمام محصولات این ش��رکت در ب��ورس کالا عرضه 
ش��ود، تا حدودی از کمبودهای مورد بحث کاسته و 

سطح رقابت قدری منطقی تر خواهد شد. 
سخن�پایانی���

طی ماه های گذش��ته رقابت برای خرید س��ولفور 
مولیبدن از بورس کالا به مراتب افزایش یافته است. 
در چنین شرایطی، روند فعالیت تولیدکنندگان این 
صنعت نیز تحت تاثیر قرار گرفته اس��ت. تا جایی که 
بس��یاری از تولیدکنن��دگان تنها با هدف اس��تمرار 
تولید و زنده مانی به فعالیت خود ادامه می دهند؛ اما 
اذعان می دارند که تداوم تولید در چنین ش��رایطی 

فاقد توجیه اقتصادی است.

مصائب دلار برای تولیدکنندگان مولیبدن

در نیمه ابتدایی امس��ال کش��ور ب��ا بحرانی جدی در 
اقتصاد روبه رو شد به گونه ای که ارزش پول ملی با چنان 
س��رعتی مس��یر افت را طی کرد که درنهایت ظرف بازه 
زمان��ی تقریبا ۶ ماهه، ن��رخ دلار از کانال ۳۰ هزار تومان 
نیز عبور کرد. مجموع عواملی از جمله رش��د قابل توجه 
نقدینگی در کش��ور ظرف س��ال های گذش��ته؛ شدت 
گرفتن تحریم ها و به حداقل رس��یدن صادرات نفتی که 
ازس��ویی بحران ارزی و از طرف دیگر کس��ری بودجه را 
برای دولت رقم زده است؛ افزایش انتظارات تورمی میان 
عموم جامعه که به تبدیل ش��به پول به پول و تبدیل آن 
به کالاهای س��رمایه ای منجر شده است؛ دست به دست 
یکدیگ��ر داد و کاه��ش ارزش پول ملی و رش��د افس��ار 

گسیخته نرخ انواع کالاها در کشور را به وجود آورد. 
در تمام دنیا کاهش ارزش پول ملی درکنار آسیب های 
خ��ود جنبه مثبت رون��ق صادرات را به هم��راه دارد. اما 
ش��رایط در ایران متفاوت بوده و کاهش ارزش پول ملی 
حت��ی به رونق ص��ادرات صنایع نیز منجر نش��ده و تنها 
آس��یب های این موضوع صنایع کشور را تحت شعاع قرار 

داده است. 
ی��ک روی س��که افزایش بهای انواع کالاها در کش��ور 
کوچک ش��دن سبد مصرف خانوار و روی دیگر این سکه 
تحت شعاع قرار گرفتن تولید در صنایع مختلف است. با 
افزایش نرخ ارز ظرف ماه های گذش��ته، بهای مواد اولیه 
صنایع پایین دس��تی در کش��ور، رشدی قابل توجه پیدا 
کرد، به گونه ای که نیاز این بنگاه ها برای تامین مواد اولیه 
خطوط تولید خود در این بازه زمانی کوتاه حداقل ۲برابر 
شده است. این موضوع به مفهوم افزایش قابل توجه نیاز 
بنگاه ها به سرمایه در گردش است که باتوجه به بالا بودن 
نرخ تامین مالی در کشور این موضوع فشاری مضاعف بر 
صنایع تکمیلی که اغلب نیز بنگاه های کوچک و متوسط 
ب��ا توان مالی محدود هس��تند وارد می کند. در کنار این 
موضوع افزایش بهای مواد اولیه به رش��د قابل توجه نرخ 
کالاهای تولیدی منجر می ش��ود، در ش��رایطی که تورم 
افسارگسیخته س��بد مصرفی در کشور را کوچک کرده 
اس��ت، بالا رفت��ن بهای کالاها عامل��ی در جهت کاهش 
تقاضا و در نتیجه رکود در بازار مصرف به ش��مار می رود. 
در این میان، اعمال قوانین خلق س��اعه، ش��دت گرفتن 
تحریم ها، دش��واری بازگش��ت ارز به کشور و... نیز باعث 
ش��ده تا ص��ادرات در بخش صنایع تکمیل��ی به حداقل 

برسد. 
ب��ه این ترتیب بای��د اذعان کرد ک��ه ارمغان وضعیت 
اقتصادی فعلی کشور برای صنایع پایین دستی از سویی 
رکود در بازار مصرف و از طرف دیگر نیز مقروض ش��دن 
تولیدکنن��دگان ب��رای تامین مواد اولی��ه خطوط تولید 

است. 
در چنین ش��رایطی دول��ت و وزارت صنعت، معدن و 
تجارت ب��رای رفع چالش افزایش به��ای انواع کالاها به 
فک��ر قیمت گذاری دس��توری در ب��ورس کالا افتاده اند. 

پیشنهادی که بیشتر شباهت به چاه دارد تا راه. 
اگرچه به نظر می رس��د که با قیمت گذاری دستوری 
می ت��وان مواد اولیه خط��وط تولید را ب��ا نرخی ارزان تر 
تامی��ن کرد و گره ای از مش��کلات صنای��ع تکمیلی و در 
نهای��ت مصرف کننده نهایی کاس��ت ام��ا تجربه چنین 
تصمیماتی نشان از آن دارد که اخذ این تصمیمات عامل 
ایجاد رانت بوده و تنها به نفع س��وداگران منجر می شود. 
با اجرایی ش��دن این موض��وع، اگرچه محصولات عرضه 
ش��ده در رینگ بورس کالا با بهایی ارزان تر از نرخ واقعی 
به فروش می رس��د، اما به طور قطع نرخ همین کالاها در 
ب��ازار آزاد متفاوت خواهد بود. به این ترتیب کس��انی که 
بتوانند از ای��ن بازار محصولی را خری��داری کنند برنده 
دریاف��ت رانت از جیب صنایع بالا دس��تی هس��تند. در 
عین حال صنایع بالادس��تی ک��ه از عرضه در چنین بازار 
غیرمنصفانه متضرر می شوند ازسویی از توسعه بازمانده 
و از ط��رف دیگر به فکر راهی برای ش��انه خالی کردن از 
عرضه خواهند افتاد. درنهایت نیز اگرچه سودی از جیب 
صنای��ع به عده ای خاص داده می ش��ود، اما در نهایت نیز 
محصولی ارزان به دس��ت مصرف کننده نمی رس��د و در 
حقیقت سهام داران ش��رکت ها که همان مردم هستند 
متضرر خواهند شد. اگرچه مس��ئولان و دستندرکاران 
امر با نتایج قیمت گذاری دس��توری در بورس کالا آشنا 
هستند اما برای دستاوردسازی برای خود مصر به اجرای 
چنین تصمیماتی هس��تند. در حالی ک��ه اگر انگیزه ای 
واقعی برای بهبود قیمت ها وجود داش��ته باشد، باید بازار 
را از طریق افزایش عرضه در بورس کالا، تس��هیل شرایط 
و قوانین ص��ادرات برای تولیدکنندگان پایین دس��تی، 
برقراری شرایط تامین مواد اولیه خطوط تولید به صورت 

اعتباری و با حداقل نرخ سود به ثبات نسبی برساند. 

یادداشت

بردیا امیرتیموری
روزنامه نگار

قیمت گذاری دستوری 
گره گشا یا رانت زا 
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پاندم��ی وی��روس کرونا موجب ش��د تا داد و س��تد گندله 
س��نگ آهن افت ش��دیدی داشته باش��د چرا که افت تقاضای 
فولاد در س��ایر کش��ورهای جهان ) غیر از چین( موجب ش��د 
تولید فولاد و چدن ماه های اخیر در این کشورها کاهش یابد.  
ب��ه گزارش فولاد ای��ران، اروپا و ژاپن که هر 2 وارد کننده های 
بزرگ سنگ آهن هستند بین ژانویه تا سپتامبر امسال میلادی 
ب��ا کاهش ۱۸ تا ۱۹ درصدی تولید ف��ولاد خود روبه رو بودند 
ک��ه ب��ه دلیل کاهش تقاضای صنایع وابس��ته به فولاد بود. در 
این بین کاهش تولید فولاد موجب ش��د تا داد و س��تد گندله 
س��نگ آ هن نیز کاهش یابد. بین ژانوی��ه تا اوت واردات گندله 

س��نگ آهن ب��ه ژاپن ۳۸ درصد و ک��ره حنوبی ۴2 درصد افت 
س��الانه معادل مجم��وع ۴.2 میلیون تن داش��ت و واردات به 
اروپ��ا نی��ز با اف��ت 2۹ درصدی معادل ۷ میلی��ون تن در این 
مدت روبه رو ش��د. کاهش تولید کوره های بلند در دوره رکود، 
تقاضای گندله را در کش��ورهای دنیا غیر از چین پایین آورد. 
از طرفی گندله معمولا از س��نگ آهن فاین یا کلوخه گران تر 
است از این رو تولید کننده های فولاد برای کنترل هزینه های 
تولید هم تمایل کمتری به خرید گندله داش��تند. تولید فولاد 
از طریق کوره های بلند در ش��رق آس��یا و اروپا رواج بیبشتری 
دارد. در خاور میانه فولادسازی به وسیله آهن اسفنجی رایج تر 

است و گندله های بر پایه آهن اسفنجی بخش اعظم سنگ آهن 
مصرفی آنها را در بر می گیرد. با کاهش شدید تولید فولاد قطر 
و امارات داد و ستد گندله هم افت شدید داشته بین ژانویه تا 
اوت میزان واردات به امارات افت س��الانه 2۴ درصدی داشت. 
واردات گندله به عربس��تان نیز در این مدت افت ۱۳ درصدی 
داش��ته اس��ت که به دلیل افت تولید داخلی آهن اسفنجی آن 
بود. س��ال 2۰2۰ چین یکی از معدود بازارهایی بوده که برای 
گندله ش��رایط مطلوبی داشته اس��ت. بین ژانویه تا اوت چین 
افزای��ش ۹۳ درصدی در واردات گندله نس��بت به س��ال قبل 
داش��ته که معادل رشد ۱۶ میلیون تنی است. بهبود اقتصادی 

چین موجب رونق تقاضای فولاد آن ش��ده اس��ت و بین ژانویه 
تا س��پتامبر شاهد رش��د ۴.۵ درصدی تولید فولاد آن بودیم. 
تولید کوره های بلند با توجه به محدودیت های فصلی زمستان 
برای کاهش آلاینده های س��ینترینگ می تواند مصرف گندله 
کوره های بلند چین را در ماه های آتی بالاتر هم ببرد. این تضاد 
بین وضعیت صنعت فولاد چین و سایر نقاط دنیا موجب شده 
ت��ا الگوی مورد نظر صادرکننده های گندله برای فروش تغییر 
کن��د از ای��ن رو افت تقاضای جهانی صادرکننده ها را به عرضه 
بیشتر به چین ترغیب کرده داد و ستد گندله روسیه، اوکراین، 

سوئد و هند با چینی ها بیشتر شد.

تاثیرکاهشتقاضابرتجارتگندلهسنگآهن

رشد درآمد فولادسازان چینی
گروه معدن

رش��د صنعت فولاد چین در ماه سپتامبر هم 
ادامه یاف��ت و رکوردهای جدی��دی در تولید و 

فروش فولادسازان چینی ثبت شد.
به گ��زارش فولادبان، بر اس��اس آمار انجمن 
ف��ولاد و آه��ن چی��ن، تولی��د ف��ولاد چین در 
م��اه س��پتامبر ۱۰.۹ درص��د رش��د ک��رد و به 
۹2.۵میلیون تن رس��ید و این کش��ور متوسط 

تولید روزانه ۳.۰۹ میلیون تنی را ثبت کرد.
تولی��د آهن خام هم در چی��ن ۶.۹ درصد در 
س��پتامبر امسال نسبت به س��پتامبر سال قبل 
افزایش پیدا کرد و به ۷۵.۸ میلیون تن افزایش 
یافت. رش��د تولی��د محصولات ن��وردی هم در 

سپتامبر امسال ۱2.۳ درصد اعلام شده است.
انجمن ف��ولاد و آهن چی��ن پیش بینی کرده 
اس��ت که تولید فولاد خام این کشور در امسال 
میلادی از یک میلیارد تن بالاتر برود و رش��د ۳ 

تا ۵ درصدی را محقق سازد.
همچنین مطابق آمار این انجمن، فولادسازان 
ب��زرگ چینی در س��پتامبر امس��ال ۵.۴ درصد 
درآمد بیش��تری نسبت به س��پتامبر سال قبل 
کس��ب کرده اند و درآمد ماهان��ه ۵۰۴ میلیارد 

دلاری به دست آورده اند.
البت��ه با وجود رش��د چش��مگیر تولید فولاد 
چین، س��ودآوری صنعت فولاد در امسال تقریباً 
رشد اندکی داشته است و پیش بینی می شود در 

سال 2۰2۱ هم رشد زیادی نداشته باشد.
کو ژیول��ی، نایب رئیس انجم��ن فولاد و آهن 

چی��ن در این باره گفته اس��ت که صنعت فولاد 
چین توانس��ته در ۹ ماه نخس��ت س��ال 2۰2۰ 
توس��عه باکیفیتی داشته باش��د و این موفقیت 
در حالی حاصل ش��ده که اقتصاد چین با کرونا 
روبه رو ب��وده و بازارهای داخل��ی و خارجی هم 
تحت تأثیر نااطمینانی های کرونا قرار داشته اند.

او علت رش��د چشمگیر صنعت فولاد چین در 
۹ ماه نخست سال 2۰2۰ را سیاست های دولت 
این کشور برای احیای اقتصاد چین عنوان کرده 

و تاکید داش��ته اس��ت که صنعت ف��ولاد چین 
تقریبا زنجیره صنعتی کاملی را داراست.

ب��ه گفت��ه وی، مدیریت ریس��ک در صنعت 
فولاد چین به خوبی توانس��ت مش��کلات ناشی 
از کرون��ا را مدیری��ت کن��د و در نهایت رش��د 
چش��مگیر تقاضای فولاد در این کشور به علت 
سیاست های انبساطی دولت، سبب شد صنعت 

فولاد سال موفقی را داشته باشد.
اطلاع��ات انجم��ن فولاد و آهن چین نش��ان 

می دهد در پایان ماه می، ش��رکت های عضو این 
انجم��ن ۶.۵ میلیارد یوآن از زیان عملیاتی خود 
را کاهش دادند که این مس��ئله به علت کاهش 

مالیاتی ها و عوارض از سوی دولت بود.
پیش بینی انجمن فولاد و آهن چین این ست 
که صنعت فولاد این کشور تا پایان سال 2۰2۰ 
حدود ۱۷ میلیارد ی��وآن زیان عملیاتی خود را 

کاهش خواهد داد.
همچنی��ن مجم��وع تولید ف��ولاد چین در ۹ 

ماه نخس��ت امسال میلادی با رشد ۴.۵درصدی 
ب��ه ۷۸۱.۶ میلیون تن رس��ید، ب��ه این صورت 
که تولید ف��ولاد خام در این کش��ور در ۳ ماهه 
دوم  ۳ ماه��ه  در  درص��د،   ۱.2 امس��ال  اول 
۱.۷ درص��د و در ۳ ماه��ه س��وم ۱۰.۳ درص��د 
 نس��بت به دوره های مشابه س��ال قبل افزایش 

پیدا کرد.
در این مدت، تقاضای فولاد در چین هم رشد 
چش��مگیری داشته اس��ت به طوری که مصرف 
فولاد خام در ۹ ماه نخست سال 2۰2۰ به ۷۶۹ 
میلیون تن رسید که ۸.۹ درصد بیشتر از مدت 

مشابه سال قبل بود.
از م��اه آوری��ل به بعد ن��رخ ف��ولاد در چین 
به تدری��ج افزایش��ی ش��د ام��ا ش��اخص ن��رخ 
ف��ولاد چی��ن موس��وم ب��ه CSPI در پای��ان 
س��پتامبر ب��ه ۱۰۵.۹۹ واحد رس��ید که ۰.۰۹ 
 درص��د نس��بت به س��ال قب��ل کاهش نش��ان 

می دهد.
همچنی��ن مجموع س��ود ش��رکت های عضو 
انجم��ن فولاد و آه��ن چین در ۹ ماه نخس��ت 
س��ال 2۰2۰ نسبت به مدت مش��ابه سال قبل 
کمتر ش��ده ک��ه این مس��ئله به عل��ت کاهش 
ش��دید س��وددهی آنها در ماه های نخست سال 
در اث��ر ش��یوع کرون��ا رخ داد؛ ام��ا در ماه های 
اخیر این کاهش، متوقف ش��ده است و حتی در 
ماه های ژوئن تا س��پتامبر، س��وددهی شرکت ها 
نس��بت به ماه های مش��ابه س��ال قبل بیش��تر 
 هم ش��ده، اما در مجموع هنوز نس��بت به سال 

قبل کمتر است.

چالش هاى قانونى »باریک« 
را به معدن طلا بازگرداند

 Barrick ب��ه عن��وان اپرات��ور مع��دن ط��لای 
Porgera پاپوآ گینه نو باقی خواهد ماند.

به گزارش صنعت کار، جیمز ماراپه، نخست وزیر 
پاپوآ گینه نو )PNG( گفت که قرار اس��ت پس از 
مذاکرات در بندر مورسبی، سرمایه گذاری مشترک 
Barrick Niugini به عن��وان بهره بردار معدن 

طلای Porgera باقی بماند.
 ،Enga در اس��تان Porgera مع��دن ط��لای
حدود ۶۰۰ کیلومتری شمال غربی بندر مورسبی 

واقع شده است.
Barrick Niugini، ک��ه ب��ه طور مش��ترک 
 Zijin Mining و Barrick Gold متعلق ب��ه
مس��تقر در چین اس��ت، ۹۵درصد س��هام شرکت 
مشترک Porgera را دارد که مالک معدن طلای 

Porgera است.
در ماه آوریل، دولت PNG گفت: پس از امتناع 
 Barrick از تمدی��د اجاره ویژه اس��تخراج معادن
Gold بر تاسیس��ات، کنترل طلای Porgera را 

دراختیار خواهد گرفت.
ماراپه سپس به دلیل نگرانی های زیست محیطی 

از تمدید آن خودداری کرد.
رویترز گزارش داد که این باعث ش��ده است که 

باریک نیوجینی به چالش های قانونی بپردازد.
در بیانی��ه ای پ��س از گفت وگو ب��ا مدیر اجرایی 
Barrick Gold، مارک بریس��تو، خبرگزاری به 
نق��ل از ماراپ��ه اظهارکرد: »ما اص��ولا توافق کرده 
ایمکه پاپوآ گینه نو س��هم عمده ای از س��هام خود 
 BNL را طب��ق ترتیب��ات جدید به دس��ت آورد و
فعالیت خود را حفظ خواهد کرد و در آنجا تقسیم 

عادلانهمنافع اقتصادی باشد.«
باری��ک و زیجین هرکدام ۴۷.۵درصد از س��هام 

Porgera را در اختیار دارند.

خبر
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مع��اون طرح و توس��عه اداره کل صنعت ، مع��دن و تجارت 
خراس��ان ش��مالی با اش��اره به اینکه تکمیل زنجی��ره فولاد 
اس��فراین یکی از پروژه های اقتصادی مقاومتی در این استان 
محسوب می ش��ود، گفت: تامین س��رمایه در گردش یکی از 

نیازهای اساسی پروژه تکمیل زنجیره فولاد اسفراین است.
مهیار مش��ایخی در گفت وگو با ایس��نا، با بیان اینکه یکی 
از مهم تری��ن بخش های این طرح، مجتمع صنعتی اس��فراین 
اس��ت، اظهار کرد: باید تلاش شود تا این واحد صنعتی بزرگ 

فعلا به بخش خصوصی واگذار نشود.
وی تاکید کرد: اگر قرار بر واگذاری نیز ش��د باید به محلی 
واگذار ش��ود که به معنای دقیق اهلیت آن را داشته باشند و 
از س��وی دیگر هر چه س��ریع تر باید ای��ن مجتمع صنعتی از 
بلاتکلیفی خارج ش��ود چراکه این واحد حتی برای نوش��تن 

چک هم دچار مشکل است.
مش��ایخی در ادامه به پروژه تکمیل زنجیره فولاد اسفراین 
اشاره کرد و ادامه داد: در این رابطه با صنایع پیشین و پسین 
ش��کل گرفته اس��ت که واحدهای تولیدی آذین فورج، قطعه 

دقیق از صنایع پیشین و واحد تولیدی کیمیای صبا از صنایع 
پسین این واحد تولیدی است.

وی تصریح کرد: درحال حاضر در واحد تولیدی آذین فورج 
۱۰ ت��ا ۲۰ و در واح��د تولیدی کیمیای صب��ا نیز به همین 
مقدار محصول تولید می ش��ود و یکی از مشکلاتی که در این 
زمینه وج��ود دارد بحث تامین مواد اولیه که آهن اس��فنجی 

است، است.

این مقام مس��ئول گف��ت: واحد تولیدی آذی��ن فورج آهن 
قراض��ه را ب��رای تولید محصول به اس��تان وارد می کرد اما با 
ب��الا رفتن نرخ ها، ورود این ماده اولیه نیز برای این ش��رکت 

سخت تر شده است.
وی اف��زود: درحال حاض��ر نیاز واحده��ای تولیدی به آهن 
اسفنجی یک هزار و ۳۵۰ تن در روز است که با اجرای طرح 
توسعه واحد تولیدی آذین فورج به ۲ هزار تن خواهد رسید.

مع��اون طرح و توس��عه اداره کل صنع��ت، معدن و تجارت 
خراس��ان ش��مالی ادامه داد: یکی از اقدام��ات در حال انجام 
برای تامین مواد اولیه اس��تفاده از ش��رکت دانش بنیان برای 
تولید آهن اسفنجی با هماتیت است اما درحال حاضر ظرفیت 
این واحدهای تولیدی پایین بوده و در س��ال به ۱۰ هزار تن 
می رسد و اگر سرمایه گذاری ها و حمایت های لازم انجام شود 

شاید بتوان آن را به ۱۳۵۰ تن در روز رساند.
وی بی��ان کرد: در همی��ن رابطه یک جواز تاس��یس برای 
یک ش��رکت در بجنورد صادر ش��د و از سوی دیگر از شرکت 
سرمایه گذاری هایی که برای امر سرمایه گذاری به این مراجعه 

کرده ان��د نیز از آنها درخواس��ت ش��ده تا در ای��ن حوزه نیز 
سرمایه گذاری داشته باشند.

مش��ایخی ادامه داد: علاوه بر آن یکی از نیازهای اساس��ی 
ف��ولاد آلیاژی، ف��رو آلیاژها همچون فروس��یلیس و فروکروم 
هستند که پیگیری ها انجام شد تا در بحث تولید فولاد آلیاژی 
در پروژه زنجیره تکمیل فولاد اسفراین در دو مورد مذکور نیز 

سرمایه گذاری انجام شود.
وی خاطرنش��ان ک��رد: یک��ی از بخش های مه��م مجتمع 
صنعتی فولاد اس��فراین بخ��ش ذوب قطره ای اس��ت که در 
ارتب��اط با خالص س��ازی محص��ول تولی��دی کار می کند که 
محصول تولیدی در این بخش در قسمت هایی همچون هوا و 

فضا و... استفاده می شود.
به گفته این مقام مس��ئول درحال حاضر این واحد تولیدی 

۹۸ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
وی گفت: شیرآلات صنعت نفت و گاز، الماس تراشه و... از 
جمله محصولاتی هستند که درحال حاضر در مجتمع صنعتی 

اسفراین تولید می شود.

تامین سرمایه در گردش نیاز اساسی فولاد اسفراین

تخریب جاده های قزوین زیر اضافه بار معادن
گروه معدن

بارهای غیرمج��از و تناژهای بالای خودروهای 
مع��ادن موج��ب تخریب راه ه��ای روس��تایی و 
نارضایتی روس��تاییان، بخش��داران و فرمانداران 
شده و ش��ورای ترافیک استان رسیدگی به آن را 

در دستور کار قرار داده است.
به گزارش ایرن��ا، درحال حاضر ۲۰۰ معدن در 
اس��تان قزوین شناس��ایی ش��ده که از این تعداد 
ح��دود ۱۰۰ معدن فعال اس��ت و بیش��تر برای 
انتقال و جابه جایی بار خود از راه های روستایی و 

فرعی استفاده می کنند.
ای��ن راه های روس��تایی که در اص��ل برای بار 
مع��ادن طراح��ی نش��ده اند، طاقت کش��ش بار 
غیرمجاز و اضافه معادن را نداشته و خیلی زودتر 
از عمر پیش بینی شده آنها دچار تخریب و نابودی 
می شوند و نیاز به تخصیص بودجه و اعتبار جهت 

ترمیم و بهسازی سریع پیدا می کنند.
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
به موضوع تخریب راه های روستایی بر اثر بارهای 
غیرمج��از و تناژهای بالای مع��ادن ورود کرده و 
خواس��تار تخصیص اعتبار بهس��ازی و ترمیم این 
راه ها از طریق ۲ ماده قانونی ش��ده اس��ت. طبق 
قانون، معادن باید ۱۵ درصد از بهای مواد معدنی 
را ب��ه عنوان حقوق دولتی و یک درصد از فروش 
خود را برای جبران خس��ارت و انجام پروژه های 
بهداش��تی و عمرانی در مناطق استقرار پرداخت 
کنن��د، موضوعی ک��ه ظاهرا در این س��ال ها در 

استان قزوین نادیده یا مغفول واقع شده است.
راه ه�ای روس�تایی قزوین ب�رای بار  �

معادن طراحی نشده اند
علی فرخ��زاد، معاون هماهنگ��ی امور عمرانی 
اس��تاندار قزوین گفت: راه های روس��تایی استان 
ب��رای ب��ار معادن در حال��ت اس��تاندارد و عادی 
هم طراحی نش��ده اند و هرگونه اضافه بار موجب 

تخریب آنها می شود که اصلا قابل قبول نیست.
وی با بیان اینکه اضافه بار معادن باعث تخریب 
راه های روس��تایی استان شده اس��ت، افزود: باید 
این خسارت که در برخی جاده های استان جدی 
است مشخص شود تا برای تامین دعوی و تنظیم 

دادخواست رسیدگی قضایی آن اقدام گردد.
فرخزاد اضافه کرد: بسیاری از راه های روستایی 
که مورد استفاده معادن هستند بعد از یکسال از 
روکش آسفالت، قابل اس��تفاده نیستند و همین 
موضوع موجب اعتراض اهالی روس��تاها، شوراها، 
بخش��داران و فرمانداران قرار گرفته اس��ت و باید 

برخورد جدی با این مسئله انجام شود.
معاون اس��تاندار گف��ت: در پرداخ��ت عوارض 
بازس��ازی راه های روستایی از س��وی معادن نیز 
برخی از استان ها رقم بالاتری از میزان پرداختی 
استان قزوین دارند و باید برای کنترل این مسئله 
و راس��تی آزمای��ی میزان پرداخت��ی معادن یک 

کمیته تشکیل شود.
معاون هماهنگی امور عمرانی اس��تاندار قزوین 
گفت: معادن اس��تان که در رعایت تناژ استاندارد 
تخل��ف کنن��د مل��زم به نص��ب باس��کول جهت 

رسیدگی و ارزیابی دقیق میزان بار هستند.
فرخ��زاد اف��زود: موض��وع اضافه ب��ار در حوزه 
حمل ونقل معادن چندین بار در ش��ورای معادن و 
کمیته راه های استان بررسی شده و مصوبات لازم 

درباره آن دریافت شده است.
وی گف��ت: با توج��ه به این موض��وع ما تاکید 
داریم که سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
هر معدنی را که یکبار اضافه  بار آن از س��وی اداره 
کل راهداری و پلیس گزارش ش��د ملزم به نصب 

باسکول کند.
فرخ��زاد افزود: طب��ق مصوبه ش��ورای معادن 
اس��تان قرار بود همه معادن اس��تان برای نصب 
باس��کول اق��دام کنن��د اما ب��ا توجه به ش��رایط 
اقتص��ادی و پرهیز از ایجاد هزین��ه برای معادن 
قرار ش��د فقط معادن متخل��ف از نظر تناژ، ملزم 

به نصب باسکول باشند.
معاون استاندار گفت: س��ازمان صنعت، معدن 

و تجارت اس��تان بای��د گزارش دهد ک��ه بعد از 
ای��ن مصوبه، چند معدن را ملزم کرده اس��ت که 

باسکول را نصب کرده و بارنامه دریافت کنند.
درخواست ترمیم راه های روستایی �

پیم��ان پیرم��رادی، مدی��ر کل دفت��ر فن��ی 
اس��تانداری قزوی��ن در این باره گف��ت: اداره کل 
راه��داری اس��تان درخواس��ت کرده اس��ت که 
اداره صنع��ت، معدن وتجارت اس��تان در مرمت 
 و ترمی��م راه های روس��تایی مش��ارکت پررنگی 

داشته باشد.
وی افزود: تاکنون جلسات مختلفی برای مرمت 
راه های روستایی و مش��کلاتی که عموما بارهای 
غیرمج��از و تناژه��ای بالا برای ای��ن راه ها ایجاد 
کرده برگزار ش��ده و تصمیم��ات مختلفی اتخاذ 

گردیده است.
پیرم��رادی اضاف��ه ک��رد: در آخری��ن جلس��ه 
مقرر ش��د که ب��ا توجه به تفاهمنام��ه وزارت راه 
و شهرس��ازی و وزارت صنع��ت، معدن و تجارت، 
درص��دی از عوارض بهره ب��رداری از معادن برای 
ترمیم راه های روس��تایی که به صورت مش��ترک 
بین روس��تا و معادن اس��تفاده می شود تخصیص 

یابد.
وی گف��ت: ب��ا توجه ب��ه عملیاتی نش��دن این 
مصوب��ه به ص��ورت قانون��ی، به تازگ��ی اداره کل 
راهداری و حمل ونقل جاده ای اس��تان درخواست 
کرده  است شورای ترافیک استان به این موضوع 
ورود کن��د و تذکرات لازم را به س��ازمان صنعت، 
معدن وتجارت و دس��تگاه های دیگر برای اجرای 

این مصوبه داشته باشد.
راه های روس�تایی استان تحت تاثیر  �

اضافه تناژ معادن تخریب شده اند
ج��واد ح��ق لطف��ی، مدی��ر کل راه��داری و 
حمل ونقل جاده ای اس��تان قزوین گفت: چندین 
بار موضوع تخریب راه های روس��تایی و فرعی که 
در مسیر معادن قرار گرفته اند در شورای ترافیک، 
کمیس��یون راه ها و جلسات شهرستانی و استانی 
مطرح ش��ده و یکبار هم قبلا در ش��ورای معادن 

استان مطرح شده بود.
وی گفت: ما یکبار دیگر درخواس��ت کردیم که 
موضوع اس��تفاده از ظرفیت معادن برای بهسازی 
راه های روس��تایی در دستور کار شورای ترافیک 
استان قرار بگیرد که مصوبه آخر کمیسیون ایمنی 
راه های اس��تان نیز بود.حق لطفی افزود: خیلی از 
راه های روس��تایی اس��تان تحت تاثیر اضافه تناژ 
معادن تخریب شده اند و ما با همکاری دفتر فنی 
اس��تانداری و پلیس، تیم های بازرسی را تشکیل 
داده و خودروهای دارای اضافه بار را شناس��ایی و 
صورت جلس��ه کرده ایم و به دفتر فنی استانداری 
 و س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان معرفی
 می کنی��م. ای��ن مس��ئول گف��ت: ب��ه عن��وان 
مث��ال در ی��ک مح��ور شهرس��تان بویی��ن زهرا 

در ی��ک روز ۶ تا 7 دس��تگاه مورد بررس��ی قرار 
گرفت��ه ک��ه مجموع��ا ۳۵ ت��ن اضافه تن��اژ در 
 ی��ک روز داش��ته اند و نمونه هایی از این دس��ت 

زیاد است.
 ح��ق لطفی گف��ت: ما با معاون ام��ور عمرانی 
اس��تاندار مکاتبه انجام دادیم که مشارکت معادن 
و صنایع را در نگهداری راه های فرعی و روستایی 
متاثر از آنها داش��ته باش��یم و با سازمان صنعت، 
معدن وتجارت نیز مکاتبه انجام شد تا در شورای 

ترافیک استان بررسی شود. 
3میلی�ارد توم�ان برای ترمی�م راه ها  �

هزینه شد
مدیر کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
گف��ت: س��ازمان صنع��ت و معدن اس��تان اعلام 
کرده که مبالغی را در این س��ال ها برای راه های 
روس��تایی اس��تان هزینه کرده اس��ت ک��ه بنابر 
اعلام آنها در س��ال ۹۴ در شهرستان بویین زهرا 
ی��ک میلی��ارد و ۴۰۰ میلی��ون تومان، در س��ال 
۹۵ این عدد صفر بوده، در س��ال ۹۶ در مس��یر 
کریوه ۱۱۰میلیون تومان، در س��ال ۹7 در مسیر 
کیخن��ان ۹۰۰ میلیون تومان و در س��ال ۹۸ در 
مسیر س��وراوجین دانسفهان ۶۳۰ میلیون تومان 
برای بازس��ازی راه های آسیب دیده از اضافه تناژ 

هزینه شده است.
وی اضاف��ه ک��رد: س��ازمان صنعت اس��تان در 
مجموع در س��ال های ۹۴ تا ۹۸، ۳ میلیارد و ۴۰ 
میلیون تومان هزین��ه کرده و ۲ اعتبار مطالعاتی 
در طارم و معدن س��یلیس تاکس��تان نزدیک به 
۱۱۰ میلیون تومان در این سال ها برای مشارکت 
و بازسازی راه های آسیب دیده و خسارت دیده از 

اضافه تناژ صرف شده است.
ح��ق لطف��ی گفت: درخواس��ت ما از ش��ورای 
ترافیک اس��تان این اس��ت که اولا این موضوع با 
قید فوریت و اهمیت در ش��ورا مطرح شود تا در 
خصوص آن تصمی��م گیری کنیم همچنین همه 
معادن��ی که اضافه تناژ آن گرفته ش��ده، ملزم به 

نصب باسکول باشند.
وی ب��ا تاکی��د بر ص��دور بارنامه ب��رای تمامی 
مع��ادن، اضاف��ه کرد: م��ا آمادگی داری��م در هر 
نقطه ای که سازمان صنعت اعلام کند دفتر صدور 
بارنامه حتی در قالب یک کانکس راه اندازی کنیم 
چون ص��دور بارنامه علاوه بر ای��ن موضوع، برای 
دریافت سهیمه لاستیک، تمدید کارت هوشمند 
خودرو و راننده نیز به درد کامیون داران می خورد.

قوانین و آیین نامه ها به درستی اجرا  �
نمی شود

مدیر کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
قزوین گف��ت: طب��ق قوانین بالادس��تی و آیین 
نامه های مرتب��ط در حوزه معادن باید ۱۵ درصد 
از بهای مواد معدنی به عنوان حقوق دولتی برای 
بهس��ازی و تعمیر جاده های مورد استفاده توسط 

سازمان صنعت، معدن و تجارت واریز شود که به 
نظر ما این ظرفیت هنوز چنان که باید در استان 

اجرا نشده است.
ح��ق لطفی گف��ت: همچنین تخصیص س��هم 
یک درصد از فروش معادن برای جبران خسارت 
وارده ب��ه راه ه��ا و انجام پروژه های بهداش��تی و 
عمرانی در مناطق اس��تقرار آنها مورد درخواست 
ما اس��ت که سازمان صنعت استان اعلام کرد که 
از سال ۹۴ تا ۹۸ از این محل هزینه کرده است.

وی اضاف��ه کرد: با توجه ب��ه اینکه به نظر ما تا 
به ام��روز از محل ۱۵ درصد از بهای مواد معدنی 
به عنوان حقوق دولتی در این زمینه هزینه نشده 
است درخواست داریم حتما یک کمیته تخصصی 
تشکیل شود تا از این ظرفیت بهتر استفاده کنیم.

حق لطفی افزود: همچنین درخواست استمرار 
همکاری با پلیس را داریم تا بتوانیم اضافه تناژها 
که واقعا م��ورد پیگیری همه مردم، روس��تایان، 
فرمانداران و بخش��داران در سطح استان است را 

مورد رسیدگی قرار دهیم.
این مس��ئول گفت: از فرمانداران و بخش��داران 
سطح استان نیز درخواس��ت داریم اگر در سطح 
شهرس��تان ها اضاف��ه تن��اژ معادن را شناس��ایی 

کرده اند به ما اعلام کنند.
اختلاف فاحش ارقام اختصاص یافته  �

برای ترمیم راه ها 
مدیر کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
قزوین گفت: ارقام اختصاص یافته در استان برای 
بهس��ازی راه های آسیب دیده با ارقام استان های 

دیگر تفاوت وحشتناکی دارد.
حق لطفی گفت: در اس��تان یزد در س��ال ۹۸، 
۶ میلی��ارد و ۴۰۰ میلی��ون توم��ان، در اس��تان 
کردس��تان ۳میلیارد و ۲۰۰ و در قزوین در سال 
گذش��ته، ۶۳۰ میلیون تومان یا س��ال ۹7، ۹۰۰ 
میلیون تومان در این بخش هزینه ش��ده اس��ت 
که اخت��لاف اعداد ما با اس��تان های دیگر خیلی 
فاح��ش و زی��اد اس��ت. وی گفت: انتظ��ار داریم 
یک تی��م ویژه ب��ر روی موض��وع تخصیص یک 
درص��د ی��ا ۱۵ درص��د ورود کنند چ��ون ظاهرا 
ی��ک س��ری از معادن، می��زان برداش��ت خود و 
 می��زان تردد خودروه��ای معادن را به درس��تی 

اعلام نکرده اند.
حق لطفی با بیان اینکه تفاوت ارقام اختصاص 
یافته در اس��تان ما با استان های دیگر ۱۰برابری 
اس��ت، افزود: امکان دارد ۱۵ محور ما بر اثر تردد 
کامیون های معادن آس��یب دیده است و ما تنها 
ی��ک مح��ور را ب��ا ۶۰۰ میلیون توم��ان که پول 
۸۰۰متر آسفالت اس��ت فقط لکه گیری کرده ایم 

و ۱۴محور دیگر روی زمین مانده اند.
وی اضافه کرد: طبق قانون هرگونه حمل ونقل 
بار در ش��بکه راه های کشور باید با بارنامه قانونی 
انجام ش��ود و اینکه خانه معدن اس��تان از محل 

معدن تا دپ��وی بار، بارنامه ص��ادر می کند قابل 
قبول نیست.

ارق�ام تخصیص یافته برای بهس�ازی  �
بیشتر از میزان قانونی بود

عل��ی طاهرخانی، معاون امور معدنی س��ازمان 
صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان قزوین گفت: از 
س��ال ۹۴ تا ۹۹ بحث تبص��ره ۱۴ قانون معادن 
یعن��ی پرداخت ۱۵ درصد از به��ای مواد معدنی 
به عن��وان حقوق دولتی برای بهس��ازی و تعمیر 
جاده ه��ای مورد اس��تفاده در اس��تان از س��وی 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اجرایی ش��ده 

است.
وی گفت: س��ال ۹۸ حقوق دولت��ی وصولی از 
معادن استان ۲۸ میلیارد ریال بوده است که ۱۵ 
درص��د آن از اعداد و ارقام اعلام ش��ده نیز کمتر 
خواهد ش��د ول��ی مبالغ تخصیص داده ش��ده از 

سوی سازمان بیشتر بوده است.
مع��اون امور معدنی س��ازمان صنع��ت، معدن 
و تجارت اس��تان قزوین افزود: س��ازمان ایمیدرو 
یا س��ازمان توسعه نوس��ازی معادن، مجری طرح 
زیربناهای کشور است که راه دسترسی به معادن 
بویین زه��را را انجام داده و مطالع��ات آن انجام 
ش��ده و منتظر تامین اعتبار است تا راه دسترسی 
به معدن طارم و س��یلیس تاکس��تان را نیز انجام 

دهد.
طاهرخانی گفت: ما در هفته اخیر، یک نامه از 
ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران دریافت 
کرده ای��م که چند راه روس��تایی اولویت دار را با 
ارقام اعتب��اری مورد نظر اعلام کنیم تا در برنامه 

بهسازی و ترمیم آنها قرار گیرد.
وی در خص��وص بن��د پنج��م برنام��ه شش��م 
توس��عه در خصوص خسارت معادن به جاده های 
روس��تایی اس��تان، افزود: یک کارگ��روه در این 
زمینه تشکیل ش��ده و فهرستی از مناطق آسیب 
دیده را تهیه کرده اند که از جمله معادن تاکستان، 
جهان آباد، قرمزآباد و... تایید ش��ده است هرچند 
اس��نادی دال بر اینکه مع��ادن باعث تخریب آنها 
شده باشد وجود نداشت. این مقام مسئول گفت: 
با این وجود ما به نظر اداره کل راهداری اس��تان 
احت��رام گذاش��ته و آنها را برای س��ال ۹۸ – ۹۹ 
مش��مول جرایم ماده یک درص��د قانون خواهیم 
کرد. وی اضافه کرد: سال ۹7 هم حدود ۹ معدن 
استان مشمول این ماده شده بودند هر چند رقم 
یک درصد جریمه، رقم زیادی نیس��ت و ۹ معدن 
مشمول شده در سال گذشته، 7۴۳ میلیون ریال 
پرداخت کردند. این مقام مس��ئول گفت: شورای 
ترافیک استان در سال ۹۴ صدور بارنامه و نظارت 
بر آن را از محل برداشت تا دپوی ماده معدنی به 
خانه معدن اس��تان تفویض کرد و اگر این بارنامه 
برای اداره کل راهداری اس��تان کفایت نکند باید 

دوباره برای آن تدبیر شود.

علت توقف تولید کارخانه 
سیمان دشستان

مدیر کارخانه س��یمان دشتس��تان گفت: علت 
توقف تولید و کاهش عرضه محصول این کارخانه 
در روزه��ای اخیر در دس��ت اجرا بودن تعمیرات 

سالانه است.
ب��ه گ��زارش ایرنا، مس��عود حبیبیان��ی افزود: 
تعمیرات اساس��ی کارخانه سیمان دشتستان که 
تامین کننده بخش عمده ای از نیاز استان بوشهر 
و منطقه اس��ت از ۲۶ مهرماه امسال آغاز و روند 

تولید آن متوقف شده است.
وی اضافه کرد: این تعمی��رات ۵ ماه قبل باید 
انجام می شد اما به دلیل اینکه سیمان در منطقه 
مورد نیاز بود، تا جای��ی که ممکن بود تعمیرات 
عق��ب افتاد طوریک��ه در مهرماه دیگ��ر کارخانه 
امکان تولید س��یمان نداش��ت و به همین دلیل 

تعمیرات شروع شد.
حبیبیان��ی بی��ان ک��رد: ح��دود ۲۵ روز زمان 
ب��رای تعمی��رات پیش بین��ی ش��ده ب��ود ولی با 
توجه به اینکه تولید س��یمان اولویت نیاز استان 
 و منطق��ه اس��ت، زم��ان تعمی��رات ب��ه ۱۸ روز 

کاهش یافت.
مدیر کارخانه س��یمان دشتس��تان اف��زود: در 
زم��ان حاض��ر ۳۵۰ نفر در حال انج��ام عملیات 
تعمی��رات کارخانه هس��تند و در ای��ن تعمیرات 
 همه خط تولید تا سنگ شکن و دپارتمان پخت 

تعمیر می شود.
وی ادامه داد: ۶۰ درصد تعمیرات این کارخانه 

انجام شده و سعی می شود بموقع پایان یابد.
حبیبیانی گفت: پیش از تعمیرات این کارخانه 
حدود ۱۴ هزار تن س��یمان ذخیره شده بود که 
با آغاز تعمیر به مرور وارد بازار ش��ده و این روند 
ادامه دارد و س��عی می ش��ود، هیچ روزی تحویل 

سیمان متوقف نشود.
وی اظه��ار ک��رد: در زم��ان حاض��ر افزای��ش 
میزان س��یمان تحویلی از طرف کارخانه سیمان 
دشتستان مقدور نیست و سعی می شود با اتمام 
تعمیرات روند معمول تولید س��یمان براس��اس 
ظرفی��ت که روزانه بین ۳ه��زار و ۵۰۰ تا ۴ هزار 

تن است، انجام شود.
ه��م اکنون اس��تان بوش��هر روزانه ب��ه ۵هزار 
تن س��یمان نی��از دارد ای��ن درحالی اس��ت که 
س��ه کارخان��ه س��اروج، دش��تی و دشتس��تان 
ای��ن اس��تان ع��لاوه ب��ر کلینک��ر در مجم��وع 
 ه��ر روز بی��ش از ۱۰ هزارت��ن س��یمان تولی��د 

می کنند.
باوج��ود نی��از ض��روری پروژه ه��ای عمرانی و 
تولیدی و ساخت وسازهای مردم استان بوشهر به 
س��یمان اما در روزهای اخیر بخش عمده تولید 
س��یمان ۲ کارخانه س��اروج کنگان و دش��تی به 

خارج کشور صادر می شود.

افزایش نرخ شن و ماسه 
در کهگیلویه و بویراحمد 

تکذیب شد
مدی��رکل تعزی��زات حکومت��ی کهگیلوی��ه و 
بویراحم��د گفت: افزایش نرخ ش��ن و ماس��ه در 
اس��تان کذب بوده و مردم تخلفات در این زمینه 

را گزارش دهند.
ب��ه گزارش روابط عموم��ی تعزیرات کهگیلویه 
و بویراحم��د، براتعلی صالح��ی در این باره اظهار 
ک��رد: افزای��ش نرخ ش��ن و ماس��ه تاکن��ون در 
هی��چ مرجع رس��می، ی��ا دولت تصویب نش��ده 
 اس��ت و انتش��ار چنی��ن اخباری ک��ذب محض

است.
وی افزود: بدیهی اس��ت تولیدکنندگان شن و 
ماس��ه ملزم به رعایت نرخ های مصوب و تمکین 

از قانون هستند.
صالحی تصریح کرد: در استانی که خود سرشار 
از منابع ش��ن و ماسه اس��ت افزایش این مصالح 

ساختمانی قابل توجیه نیست.
مدی��ر کل تعزی��رات کهگیلوی��ه و بویراحم��د 
گف��ت: متاس��فانه در روز ه��ای اخی��ر ش��اهد 
انتش��ار خب��ری مبنی ب��ر افزای��ش نرخ ش��ن و 
ماس��ه در اس��تان بوده ایم، که این موضوع صرفاً 
 توس��ط س��ودجویان در فضای مجازی منتش��ر 

شده است.
وی افزود: در زمینه افزایش نرخ ش��ن و ماسه 
تاکن��ون هیچ مرجع رس��می، ی��ا دولت تصویب 
نگردیده اس��ت، و انتش��ار چنی��ن اخباری کذب 

محض است.
صالحی عن��وان کرد: در صدد هس��تیم عامل 
انتش��ار این خبر را شناس��ایی، و ب��ا وی برخورد 

قاطع قانونی صورت بگیرد.

اخبار



نای��ب رئیس کمیس��یون صنایع و مع��ادن مجلس از 
موافق��ت تم��ام نماین��دگان با عرضه هم��ه محصولات 
زنجیره فولاد از س��نگ آهن تا انتهای زنجیره تولید، به 

جز چند قلم محدود در بورس کالا خبر داد.
به گزارش فولاد بان، علی جدی با اش��اره به توافقات 
صورت گرفته این کمیس��یون درباره طرح پیش��نهادی 
مجلس برای مدیریت بازار فولاد تاکید کرد: طرح نهایی 
توس��عه و تولید پایدار زنجیره فولاد تا ۱۰ روز آینده به 
صحن علنی مجلس ارائه می ش��ود و تمام نمایندگان با 
عرض��ه همه محصولات زنجیره فولاد از س��نگ آهن تا 

انتهای زنجیره تولید، به جز چند قلم محدود در بورس 
کالا موافقت کردند.

وی گفت: در آخرین نشس��ت این کمیسیون مصوب 
ش��د معافیت مالیاتی کل زنجیره فولاد حذف شود. اما 
بنا به تش��خیص نمایندگان کمیسیون صنایع، موضوع 
صادرات محص��ولات انتهایی زنجیره فولاد به بررس��ی 

بیشتری نیاز دارد.
نای��ب رئی��س کمیس��یون صنایع و مع��ادن مجلس 
اف��زود: در خص��وص کف و س��قف قیمت��ی محصولات 
فولادی همچن��ان اختلاف نظرهایی می��ان نمایندگان 

وجود دارد و به همین دلیل، این مس��ئله، این مس��ئله 
 یکش��نبه دو هفته بعد در کمیس��یون مجلس بررس��ی 

خواهد شد.
جدی در این باره تاکید کرد: در نشس��ت قبلی برخی 
نماین��دگان مواف��ق تعیین ک��ف وس��قف قیمتی برای 
محصولات بودن��د و نظرات برخی دیگ��ر از نمایندگان 
ب��ر ق��راردادی ب��ودن قیمت ه��ا ب��ود، اما کمیس��یون 
 هن��وز ب��ه نتیج��ه قطع��ی در خص��وص این مس��ئله 

نرسیده است.
درب��اره  مجل��س  نایب رئی��س کمیس��یون صنای��ع 

موض��وع عرض��ه تم��ام محص��ولات زنجیره ف��ولاد در 
ب��ورس کالا نیز تصریح کرد: تم��ام نمایندگان با عرضه 
هم��ه محصولات زنجیره فولاد از س��نگ آهن تا انتهای 
 زنجی��ره تولید، به جز چند قلم مح��دود در بورس کالا 

موافقت کردند.
وی تصری��ح کرد: طرح نهایی ش��ده توس��عه و تولید 
پای��دار زنجیره فولاد تا ۱۰ روز آینده پس از تصویب در 
کمیسیون صنایع و معادن به صحن مجلس ارائه خواهد 
ش��د و پس از آن در صورت تصویب در صحن علنی به 

شورای نگهبان ارسال می شود.
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عضو هیات رئیس��ه انجمن تولیدکنن��دگان فولاد ایران با 
اش��اره به سیر رش��د صنعت فولاد کشور گفت: در سال ۵۷ 
میزان تولید فولاد ۳۸۰ هزار تن بود و این میزان در س��ال 
۸۴ )شروع فشار تحریم ها( به ۱۰ میلیون تن رسید و میزان 
ظرفیت تولید کش��ور ما هم اکن��ون ۴۰ میلیون تن و میزان 

تولید کشور نیز ۳۰ میلیون تن است.
به گزارش چیلان، احمد دنیانور با تاکید بر اینکه در تمام 
دورانی که ایران در تنش تجاری بوده، صنعت فولاد رش��د 
۱۰۰ درصدی را تجربه کرده است، گفت: رشد صنعت تولید 
فولاد نش��ان از توس��عه یافتگی هر کش��وری است و از این 

منظر این آمار سند افتخار ماست.
عضو هیات رئیس��ه انجمن تولیدکنن��دگان فولاد ایران با 
بیان اینکه رش��د ۹ درصدی تولید ف��ولاد ایران مربوطه به 
س��ال گذش��ته اس��ت، ادامه داد: صنعت فولاد در کشور ما 
صنعت جوانی است و در سال های گذشته سرمایه کلانی را 
در بخش بالا دس��تی و پایین دستی این صنعت انجام دادیم 

و امروز این سرمایه گذاری هایی که در طول سالیان گذشته 
انجام ش��ده به ظهور رسیده و ما را به یکی از ۱۰کشور برتر 

تولید فولاد تبدیل کرده است.
دنیانور افزود: در ۱۰س��ال گذشته سالانه ۵.۳ درصد رشد 
داشتیم که این رقم در یکی، 2سال گذشته به ۶.۷ درصد و 

امسال به ۹ درصد افزایش پیدا کرده است.
وی با تاکید بر اینکه صنعت فولاد ما صنعت جوانی است 
و توانسته در یک بازه زمانی خود را به باشگاه تولید کنندگان 
فولاد دنیا برس��اند، گفت: برخلاف میانگین جهانی، صنعت 
فولاد کش��ور ب��ه دلیل ج��وان بودن و س��رمایه گذاری های 
خارجی توانس��ته رشد چمشگیری داشته باشد، ضمن آنکه 
ذخایر عظیم س��نگ آهن در کنار انرژی، رشد این صنعت را 

چند برابر کرده است.
عضو هیات رئیس��ه انجم��ن تولیدکنندگان ف��ولاد ایران 
خاطر نش��ان ساخت: در شاخص های اقتصادی، فولاد نقش 
بس��یار موث��ری دارد و یکی از پر اش��تغال پذیرترین صنایع 

کش��ور اس��ت، تمام صنایع به فولاد وابسته اند و این صنعت 
به عنوان یک صنعت مادر به ش��مار می رود. دنیانور با بیان 
اینکه در س��ال ۱۳۸۴ زمانی که برنامه جامع فولاد ترسیم 
ش��د، چش��م انداز ظرفیت تولی��د فولاد در س��ال ۱۴۰۴ به 
می��زان ۵۵ میلیون تن در نظر گرفته ش��د، اما کس��ی باور 
نمی کرد که ما حتی به این عدد نزدیک شویم، گفت: بخش 
خصوص��ی و دولت��ی با قدرت فراوان��ی در این حوزه حضور 
پی��دا کردند و گمان می کنم که در س��ال ۱۴۰2 بتوانیم از 
مرز تولید ۵۰ میلیون تن عبور کنیم و رس��یدن به ظرفیت 
۵۵میلیون در سال ۱۴۰۴ دست نیافتنی نیست. وی افزود: 
در دنیا به طور استاندارد حدود ۷۴ درصد از ظرفیت اسمی، 
ظرفیت عملیاتی اس��ت و م��ا هم خیلی از این اس��تاندارد 
فاصل��ه نداری��م و واحد های تولیدمان ح��دود ۷۱ درصد از 
ظرفیت اسمی را جذب و تولید می کنند. عضو هیات رئیسه 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران ادامه داد: در سال ۸۴ که 
نخس��تین واحد القایی را س��اختیم، ۱۵ میلیون تن واردات 

فولاد داشتیم، اما امروز ۹میلیون تن صادرات فولاد در سال 
انجام می شود و واردادت مان به ۴۰۰ هزار تن رسیده است.
دنیان��ور در رابطه با موان��ع تامین مواد اولی��ه واحد های 
تولیدی نی��ز اظهار کرد: بحث تامین م��واد اولیه واحد های 
تولیدی اصلی ترین وظیفه حاکمیتی است و بخش خصوصی 
به این دلیل در دنیا موجب توس��عه و رش��د است که بدون 
موان��ع دولتی می تواند پویا باش��د لذا اگر ما با بخش��نامه ها 
و دس��تورالعمل های مختل��ف برای بخ��ش خصوصی مانع 
تراشیدیم، آن وقت است که این بخش خصوصی ناکارآمدتر 
از بخش دولتی خواهد بود لذا زمانی می توانیم از این بخش 
انتظار داشته باشیم که فضای کسب و کار را برای او تسهیل 
کنی��م و از وزارت صنایع نیز انتظار م��ی رود که عملیاتی تر 

بحث تامین مواد اولیه واحد های تولیدی را انجام دهد.
وی تاکید کرد: تا چند س��ال آین��ده دیگر هیچ نیازی به 
خری��د تجهی��زات از خارج نخواهیم داش��ت و قطعا در افق 
۱۴۰۴ به ظرفیت تولید ۵۵ میلیون تن فولاد خواهیم رسید.

معاون س��ابق فروش و بازاریابی مجتمع فولاد خراس��ان، در 
واکنش به ادعای یکی از رس��انه ها مبنی بر اینکه فولادسازان در 
۵ماه نخست امس��ال در معاملات بورس کالا تنها ۵۱.۱ درصد 
تقاضا برای شمش فولادی را پاسخ داده اند گفت: این گزارشات 
را تقاضاهای کاذب و سوداگرانه و مهم تر از آن تقاضاهای تکراری 

که وارد سامانه بورس کالا شده است، تشکیل می دهد.
محمدحسن پارس��ا  در گفت وگو با چیلان اظهارکرد: حجم 
تقاضایی که در گزارشات آمار معاملات بازار فیزیکی بورس کالا 
نمایش داده می شود، اصولا معیار مناسبی برای ارزیابی تقاضای 

واقعی برای شمش فولادی نیست. 
وی در واکن��ش ب��ه ی��ک گ��زارش ایرنا ک��ه ادعا ک��رده بود 
فولادس��ازان تنها نیمی از تقاضا برای شمش فولادی در بورس 
کالا را پوش��ش داده ان��د، عنوان کرد: وب س��ایت بورس کالا در 
گزارش آمار معاملات بازار فیزیکی خود، تصویر دقیقی از میزان 
تقاضای واقعی برای شمش فولادی ارائه نمی دهد. چرا که همه 
می دانیم بخش��ی از این تقاضا س��وداگرانه و به قصد سودجویی 

ی��ا حف��ظ ارزش پول از طریق خرید فولاد در بورس کالا اس��ت 
ک��ه به دلیل التهابات ارزی و همین طور س��رکوب نرخ فولاد در 
بورس کالا در سالیان اخیر شاهد آن بوده ایم. گذشته از تقاضای 
س��وداگرانه که متأس��فانه بازار فولاد را بی ثبات کرده اس��ت و 
مشکلات بزرگی برای مصرف کنندگان واقعی ایجاد کرده است، 
آمار معاملات بازار فیزیکی بورس کالا، تقاضاهای تکراری برای 

شمش فولادی را نیز دربر می گیرد.
معاون س��ابق فروش و بازاریابی مجتمع فولاد خراسان افزود: 
بخ��ش بزرگی از حجم تقاضا که این گزارش خبرگزاری ایرنا به 

آن استناد کرده، تقاضاهای تکراری است.
روش�ه�ای�مختل�ف�ثبت�تقاض�ای�تکراری�در���

سامانه�معاملات�بورس�کالا
پارسا با ارائه توضیحات بیشتر گفت: روش های مختلفی برای 
ثب��ت تقاضای تکراری در بورس کالا وجود دارد. به عنوان مثال، 
طبق س��امانه بهین یاب یک شرکت ممکن است سهمیه خرید 
۵ هزار تن ش��مش فولادی داشته باش��د و همزمان سفارشات 

خرید مختلفی هر کدام با حجم ۵ هزار تن برای خرید ش��مش 
از عرضه کنن��دگان مختلف بگ��ذارد. در واقع، آمار عرضه واقعی 
اس��ت، اما آمار تجمیعی تقاضا واقعی نیست، چرا که تقاضاهای 
تکراری در س��مت سفارشات خرید را نیز دربر می گیرد. اگر یک 
ش��رکت تنها ۵ هزار تن سهمیه داش��ته باشد و برای مثال در ۶ 
عرضه  مختلف در یک روز، ۶ س��فارش خرید ۵ هزار تنی بگذارد 
و تنها یکی از این سفارشات به معامله نهایی منجر شود، از طرف 
این خریدار واحد، ۳۰ هزار تن تقاضا در سامانه ثبت می شود، در 

حالی که تقاضای واقعی او تنها ۵ هزار تن بوده است.
وی عنوان کرد: گذشته از این، اگر شرکتی در یک روز سفارش 
خرید در س��امانه ثبت کند و به هر دلیل��ی از جمله »مچ نبودن 
قیمت ها«، خرید برای او انجام نشود و دوباره در عرضه های روز 
بعد شمش فولادی، این شرکت سفارش خرید بگذارد، تمام این 
سفارشات به عنوان تقاضا در گزارشات بورس کالا ثبت می شود. 
در حال��ی که بخش بزرگی از این سفارش��ات در واقع، تقاضای 
تکراری اس��ت. پارسا همچنین خاطرنش��ان ساخت: در برخی 

حالات، سفارش هایی در سامانه معاملات بورس کالا برای خرید 
ش��مش فولادی ثبت می شود که نرخ در این سفارشات اصلًا در 
حدود رقابتی نیست و با نرخ معاملات فاصله زیادی دارد. چنین 
سفارشاتی عمدتا به این خاطر گذاشته می شود که حجم تقاضا 

را به صورت تصنعی و صوری بالا ببرد.
عرضه�واقعی�و�تقاضای�غیرواقعی��

معاون س��ابق ف��روش و بازاریاب��ی مجتمع فولاد خراس��ان 
تأکی��د کرد: تم��ام فعالان صنعت و بازار ف��ولاد می دانند که در 
گزارش های آمار معاملات بورس کالا، آمار طرف عرضه واقعی، 
اما آم��ار طرف تقاضا غیرواقعی و ش��امل سفارش��ات تکراری، 
سفارش��ات با نرخ غیررقابتی و همچنین تقاضاهای سوداگرانه 
اس��ت. به این دلیل، نمی توان به این آمار تقاضا اس��تناد کرد و از 
این طریق فولادس��ازان را که در شرایط حساس تحریم و کرونا، 
به جهش تولید عینیت بخشیده اند، فشار وارد کرد. این ادعا که 
فولادس��ازان تنها نیمی از تقاضا برای شمش فولادی را پوشش 

داده اند، به هیچ وجه درست نیست.

عضو�هیات�رئیسه�انجمن�تولیدکنندگان�فولاد�ایران:�

تولید�فولاد�از�مرز��۵0میلیون�تن�عبور�می�کند

وجود�تقاضاهای�سوداگرانه�در�معاملات�شمش�فولادی

رویکرد فولاد مبارکه برای کسب ارزش افزوده چشمگیر
گروه معدن

در ش��رایطی که در اقتصاد به ش��دت رقابتی امروز، 
کس��ب درآمد و س��ودآوری با مش��کلات خاص خود 
مواجه اس��ت، این تفکر بسیار ساده انگارانه خواهد بود 
ک��ه تنها با فروش محصول بت��وان در این عرصه دوام 
آورد. به عبارت بهتر، اگر در بنگاه های اقتصادی بزرگ 
مانند فولاد مبارکه اصفهان به مباحثی مانند بهره وری 
نیروی انس��انی، خرید اقلام و تجهیزات باکیفیت که 
به تولید بیش��تر و باکیفیت ت��ر می انجامند، مصارف 
بهینه انرژی و مواد اولیه، بومی س��ازی اقلام موردنیاز 
در داخل کشور با نرخ تمام شده کمتر و کسب درآمد از 
محل فروش اقلام مازاد توجه نش��ود، بدون تردید باید 
ش��اهد نزول سازمان باشیم. یکی از بخش هایی که در 
فولاد مبارکه اصفهان توانس��ته تأثیر چشمگیری در 
افزایش درآمدهای شرکت و سودآوری برای ذی نفعان 
داشته باشد، واحد فروش اقلام مازاد است. به گزارش 
روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان، در همین زمینه 
احمدرضا جمشیدیان، رئیس واحد فروش اقلام مازاد 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان توضیحاتی داده است که 

در ادامه می خوانید: 
نقش واحد فروش اقلام مازاد چگونه است؟ �

کلی��ه اقلامی ک��ه در فرآیند تولید ش��رکت مورد 
اس��تفاده قرار گرفته ان��د و دیگر قابلی��ت مصرف در 
فولاد مبارکه را ندارند، جزو اقلام مس��تعمل به شمار 
می رون��د و واحده��ای مربوطه مانند کنت��رل مواد یا 
نواح��ی تولیدی در مورد آنها اع��لام فروش می کنند. 
در ای��ن مرحله واحد فروش اقلام مازاد کار بازاریابی را 
انجام می دهد و پس از گذراندن فرآیند مربوطه فروش 

انجام می شود.
این اقلام شامل چه مواردی است؟ �

ف��روش اقلام مازاد در یک نگاه کلی ش��امل فروش 
کالاهای مازاد بر مصرف، مستعمل، ضایعاتی و فرعی 
اس��ت. همچنی��ن اق��لام و تجهیزات یدکی ن��و که از 
پروژه های توسعه یا پروژه های دیگر اضافه می آید و در 
شرکت بی استفاده است مشمول اقلام مازاد می شود. 
دسته دیگر اقلام ضایعاتی هستند که در فرآیند تولید 
محصول اصلی فولاد مبارکه اصفهان به وجود می آیند 
و مواردی ازجمله پودرهای اکس��ید آهن و خرسک را 

ش��امل می ش��ود. محصولات فرعی مثل انواع گازها، 
اکس��یژن، نیتروژن و آرگون نوع دیگری از اقلام مازاد 
هس��تند که در کنار محصولات اصلی تولید می شوند. 
یک��ی از دیگر اقدامات واحد ف��روش اقلام مازاد انجام 
فرآیند تهاتر است که به عنوان نمونه به تهاتر خرسک 

با قراضه یا آهن اسفنجی است.
اقدام�ات دیگ�ری هم در ای�ن واحد انجام  �

می شود؟
فروش خدمات از دیگر وظایف این واحد اس��ت. این 
وظیفه به تازگی به این واحد اضافه ش��ده و این اقدام با 
توجه به اصلاح چارت س��ازمانی واحد فروش خدمات 
و واح��د اقلام مازاد به منظور یکپارچه س��ازی فرآیند 
فروش خدمات انجام ش��ده  اس��ت. کلیه خدماتی که 
ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان در قالب آزمایش��گاه، 
تعمیرات مرکزی، اتوماس��یون اب��زار دقیق و خدمات 
عمومی به ش��رکت های پیمان��کار داخلی یا خارجی 
ارائه می دهد ازجمله اقدامات در حوزه فروش خدمات 

است.

مهم ترین دستاوردهای این واحد چه بوده  �
است؟

افزای��ش 2۵ درص��دی ارزش افزوده کسب ش��ده 
از مح��ل فروش اقلامی که به دلای��ل مختلف در این 
شرکت بی استفاده بوده اند برای شرکت ده ها میلیارد 

تومان ارزش افزوده به ارمغان آورده است.
در زمینه پیشگیری از انباشت اقلام مازاد  �

در شرکت چه تدابیری اتخاذ شده است؟
 به این منظور بهب��ود فرآیندهای مذکور با اجرای 
مکانیس��مِ طراحی ش��ده تا آخر امس��ال تعریف و در 
دست اجراست. پیش بینی می شود وظایفی که کلیۀ 
واحدهای مرتب��ط در فرآیند فروش باید انجام دهند 
با اجرای این مکانیس��م به خوبی مش��خص و تفکیک 
ش��ود و انتظار می رود با اجرای این سیس��تم مدون و 
یکپارچه ش��اهد کاهش قابل توجه هزینه های نیروی 
انس��انی، انبارداری، خواب س��رمایه و موارد دیگری 
باش��یم که ارزش افزوده قابل توجه��ی را برای فولاد 

مبارکه اصفهان در پی خواهد داشت.

درباره ارتباط با مش�تریان و بازاریابی بهتر  �
توضیح دهید.

تدابیر بسیار خوبی اندیشیده و اجرا شده تا مشتریان 
بالقوۀ بیش��تری از طریق اصلاح س��اختار و بازاریابی 
جذب ش��وند. این افزایش به نحوی بود که در سال ۹۷ 
کل مبل��غ حاصل از عملکرد واحد فروش اقلام مازاد و 
اقلام فرعی فولاد افزایش چشمگیری پیدا کرد. این در 
حالی است که 2۵ درصد افزایش درآمد و افزایش سود 
به دلیل اصلاح س��اختار موجود به بار نشس��ته است و 
توانستیم روی کالاهای مازاد با آنالیز بهتر و توپوگرافی 

صورت گرفته مبلغ واقعی اقلام را کشف کنیم.
ش�یوع ویروس کرونا در روند فعالیت های  �

این واحد تأثیری داشته است؟
قطعا تأثیر داشته است، اما با مشخص شدن اهداف و 
تعیین استراتژی ها، امیدواریم به یاری خداوند با غلبه 
بر ویروس کرونا و فراهم شدن امکان حضور مشتریان 
در ف��ولاد مبارکه و بازاریابی ه��ای واحد فروش اقلام 
مازاد و همچنین امکان برقراری تعامل هرچه بیشتر با 

پیمانکاران، شرایط انجام تعهدات و حمل ونقل بارهای 
خریداری شده و تحویل آنها به شرکت ها و به طورکلی 
دس��ت یابی به اهداف برنامه ریزی شده با روند بهتری 

انجام شود.
ف�ولاد مبارکه اصفهان در تأمین اکس�یژن  �

موردنیاز بیماران کرونایی که در بیمارس�تان ها 
بستری هستند، چه اقداماتی انجام داده است؟

برای فروش این گازها که مازاد بر نیاز شرکت بودند، 
مزایده رضایت بخشی برگزار و نرخ بسیار خوبی کشف 
ش��د، ولی با توجه به ش��رایط خاصی که الان کشور ما 
با آن روبه رو ست و موضوع بیماری کرونا، با مساعدت 
مدیرعام��ل محترم و همکاری نواحی مرتبط ش��اهد 
اتفاق بس��یار مبارک��ی بودیم و کل نیاز به اکس��یژن 
بیمارس��تان های تحت پوشش دانشگاه علوم پزشکی 
استان اصفهان و استان های هم جوار به صورت رایگان 
توس��ط فولاد مبارکه برآورده شد. تأمین این گازها بر 
عهده واحد انرژی و سیالات، و فروش و هماهنگی های 
لازم جه��ت توزیع و عقد قراردادها بر عهده واحد اقلام 
فروش مازاد اس��ت. انگی��زه مدیریت ف��ولاد مبارکه 
اصفه��ان از این اقدام ممانعت از برخی افراد س��ودجو 
موس��وم به کاس��بان کرونا بود که مبالغ��ی چند برابر 
بیشتر از ارزش واقعی این کالا در بازار طلب می کردند و 
قیمتی چند برابر رقم فولاد مبارکه اصفهان در مزایده 

اعلام می کردند. 
با وج��ود آنکه فولاد مبارکه ب��ه دلیل اختلاف نرخ 
به وجود آمده می توانس��ت سود بسیار خوبی به دست 
بیاورد، ب��ا انگیزه عمل به مس��ئولیت اجتماعی خود 
درنهایت ب��ه کمک بیماران کرونای��ی و کادر محترم 
درمان ش��تافت و اکس��یژن موردنیاز آنها را به صورت 
رایگان در اختیار دانشگاه علوم پزشکی قرار داد و به جز 
دانش��گاه علوم پزشکی اس��تان اصفهان، استان های 
ق��م، چهارمحال و بختیاری، تهران، اراک و بس��یاری 
از بیمارس��تان های زیرمجموعه دانش��گاه های علوم 

پزشکی در کشور از این امکان بهره مند شدند.
 طبق برآوردهای انجام ش��ده تا پایان س��ال حدود 
۱۸ هزار تن اکسیژن در بیمارستان های کشور مصرف 
خواهد ش��د که البته با توجه به ش��یب رو به گسترش 
ش��یوع بیماری کرونا امکان افزایش این مقدار نیز دور 

از ذهن نیست.

عبورازمرزتولید
۴.۵میلیونتنمحصولات

پوششدار

ناحی��ه نورد س��رد در س��ال ۱۳۷۱ راه اندازی 
ش��د تا پاس��خ گوی نیازهای مش��تریانی باش��د 
ک��ه ب��ه اس��تحکام بیش��تر و دق��ت ابع��ادی 
بهتری نس��بت به محص��ولات گرم نی��از دارند. 
مش��تریان عمده محصولات سرد، خودروسازان، 
 تولیدکنندگان لوازم خانگی، پروفیل س��ازان و... 

هستند.
به گ��زارش ف��ولاد مبارکه اصفهان، از س��ال 
۱۳۸2 با راه اندازی خطوط پوشش دار قلع اندود، 
گالوانیزه و رنگ��ی قابلیت های جدیدی به ناحیه 
نورد سرد اضافه شد تا پاسخگوی طیف بیشتری 
از مش��تریان باش��د. محصولات پوش��ش دار هم 
از نظ��ر ط��ول عمر و هم از نظ��ر زیبایی مزایای 

منحصربه فردی دارد.
به��زاد بهادران��ی، مدی��ر ناحی��ه نورد س��رد 
ش��رکت فولاد مبارکه اصفه��ان از تولید بیش از 
۴.۵میلیون ت��ن محصولات پوش��ش دار در این 
ش��رکت خبرداد وگفت: محصولات پوش��ش دار 
ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان ش��امل ورق قلع 
ان��دود، ورق گالوانی��زه و ورق رنگ��ی اس��ت که 
فرآیند پوش��ش دهی هر محص��ول مخصوص به 

خود آن است. 
بهادرانی خاطرنش��ان کرد: روش پوشش دهی 
گالوانی��زه به صورت غوط��ه وری و خط رنگی که 
در امتداد خط گالوانی��زه واقع گردیده به صورت 
خ��ط پوش��ش دهی غلتک��ی طراح��ی ش��ده و 
 پوش��ش دهی محص��ول قلع اندود ه��م به صورت 

الکترولیتی است.
مدیر ناحیه نورد س��رد ش��رکت فولاد مبارکه 
اصفه��ان افزود: ام��روزه اس��تفاده از محصولات 
پوش��ش دار به دلیل وجود لایه محافظ پوششی 
جه��ت ممانع��ت از خوردگ��ی و اکسیداس��یون 
و همچنی��ن زیبایی بیش��تر ای��ن محصولات در 
صنع��ت بس��یار افزایش یافته و قطع��ا در آینده 
نیز درخواس��ت س��فارش مش��تریان از این نوع 

محصولات بیشتر خواهد شد. 
بهادرانی یکی از اس��تراتژی های مهم ش��رکت 
ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان و ناحیه نورد س��رد را 
توس��عه ای��ن واحدهای تولیدی و ب��ه دنبال آن 
افزای��ش تولید و کیفیت محصولات پوش��ش دار 

برشمرد.
وی ب��ا اش��اره ب��ه بهره ب��رداری خ��ط تولید 
محصول گالوانیزه در س��ال ۱۳۸2 از بیش��ترین 
مصرف این محصول در صنایع س��اختمانی خبر 
داد و گف��ت: ت��ا پایان مهرم��اه ۱۳۹۹ به میزان 
۳ میلی��ون و 22۶ ه��زار تن محص��ول گالوانیزه 
 در ش��رکت ف��ولاد مبارکه اصفهان تولید ش��ده 
است.  تقریبا نیمی از محصول گالوانیزه مستقیما 
به فروش می رس��د و نیمی دیگ��ر از آن به خط 
بعدی یعنی خط ورق رنگی وارد شده و تبدیل به 
محصول ورق رنگی می شود که بیشترین مصرف 
آن در صنایع ساختمانی است. به تازگی با افزایش 
 کیفیت، این محصول در صنایع لوازم خانگی نیز 
کاربرد دارد. مدیر ناحیه نورد سرد شرکت فولاد 
مبارک��ه اصفهان در ادامه ب��ه محصول قلع اندود 
به عن��وان یکی دیگ��ر از محصولات پوش��ش دار 
حس��اس که در صنایع بسته بندی و مواد غذایی 
کارب��رد دارد اش��اره ک��رد و گفت: خ��ط تولید 
قلع اندود نیز در س��ال ۱۳۸2 ب��ه بهره برداری و 
تولید رس��ید و تا به امروز بیش از یک میلیون و 
۴۷۵ هزار تن محصول در این واحد تولید ش��ده 
که درمجموع باعث دس��ت یابی ب��ه افتخار عبور 
از م��رز تولید بی��ش از ۴.۵ میلیون تن محصول 
پوش��ش دار در مجتمع فولاد مبارکه اصفهان در 
سال جهش تولید ش��ده است. بهزاد بهادرانی از 
دیگ��ر مدی��ران مرتبط با تولید و توس��عه ناحیه 
نورد س��رد شرکت فولاد مبارکه که در راه اندازی 
و تولی��د ای��ن خطوط ایف��ای نق��ش کرده اند و 
همچنین کارکنان کوش��ای ناحیه نورد سرد به 
جهت همکاری ایش��ان تش��کر کرد و کسب این 
موفقی��ت را به همگی کارکنان ش��رکت تبریک 
گف��ت و خاطرنش��ان ک��رد: در زمینه توس��عه 
خ��ط و افزایش کیفیت محصولات پوش��ش دار، 
پروژه هایی به منظور تداوم کمیت و کیفیت تولید 

محصولات اجرا شده و یا در حال اجرا است.

خبر
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خطاهایی که بورس را قرمز پوش کرد

فروش ۱4۹هزار میلیارد تومانی معدنی ها در بورس

شرکت های بورسی در محدوده جذاب قیمتی

گروه معدن

در دو م��اه و نی��م اخیر ک��ه بورس رون��د نزولی به 
خ��ود گرفته و نقدینگی مردمی همواره در حال خارج 
شدن اس��ت، مسئولان وعده های متعددی برای تغییر 
وضعیت دادند اما در نهایت هیچکدام تاکنون نتوانسته 

راهگشا باشد.
به گزارش تس��نیم، از ابتدای امس��ال بازار سرمایه 
بیش از پی��ش مورد توجه عموم م��ردم قرار گرفت و 
پس از س��ال ها شرایطی ایجاد شد که نقدینگی خرد و 
پ��س انداز های مردمی راه به این بازار پیدا کند و وارد 
چرخه اقتصادی و تولیدی کش��ور ش��ود. آمارها نشان 
می دهد که بیش از 112 هزار میلیارد تومان نقدینگی 

جدید از ابتدای امسال وارد بورس شده است. 
نبود مدیریت صحی��ح نقدینگی ورودی به بورس با 
عرضه سهام، تس��ریع در فرآیند عرضه اولیه ها، ایجاد 
فضای تبلیغاتی نادرس��ت از بورس ب��ه عنوان مکانی 
بدون ریسک، آزادسازی سهام عدالت و ناتوانی سازمان 
بورس در مدیریت عرضه های ش��رکت های حقوقی از 
جمله مواردی بود که باعث ش��د فرصت ناب به وجود 
آمده به تدریج از دس��ت برود و وضعیت بورس از زمان 
قب��ل از ورود این نقدینگی هم به مراتب نامناس��ب تر 
ش��ود. به گونه ای که در دو ماه شهریور و مهر همواره 
ش��اهد خروج پول از بازار هستیم که مقصد نامعلومی 

پیدا کرده اند.
چندی پیش عده ای از سهامداران در مقابل مجلس 
تجم��ع اعتراضی داش��تند و از نمایندگان خواس��تگار 
پیگیری از بین رفتن اصل دارایی خود ش��دند. عده ای 
از آنها معتقدند این سقوط دست ساز و عمدی بوده که 
البت��ه بحث هایی برای ورود ق��وه قضایه به این جریان 
نیز ش��د اما فارغ از تمام موارد یاد ش��ده تداوم سقوط 
بازار سهام نگران کننده است و مسئولانی که در هنگام 
صع��ود بازار س��هام ای��ن موفقیت را مدی��ون تلاش و 
مدیریت های خود می دانستند، اکنون نیز باید در برابر 
س��قوط غیر منطقی و زیان مردمی که به س��خنان و 

وعده های آنان اعتماد کردند، پاسخگو باشند.
در دو ماه اخیر که بورس روند نزولی به خود گرفته 
و نقدینگی مردمی همواره در حال خارج ش��دن است، 
مس��ئولان وعده ه��ای متعددی ب��رای تغییر وضعیت 
دادند اما در نهایت هیچکدام تاکنون نتوانسته راهگشا 
باشد. الزام استفاده از بازارگردان، انتشار اختیار فروش 
تبع��ی با ضمانت کف س��ود و خرید س��هام خزانه در 
برخی س��هام ب��زرگ، افزایش درصد خری��د اعتباری 
و درصد س��هام صندوق های با درآم��د ثابت از جمله 
اقدامات��ی بوده که به امید تغییر وضعیت بورس مطرح 
ش��د که بعضی از موارد آن در عم��ل اتفاق نیفتاد. به 
عب��ارت دیگر جدیت��ی در عملیاتی س��ازی آن وجود 
نداش��ت که همین موضوع سهامداران را بیش از پیش 
دلسرد کرد. در همین زمینه تسنیم با علیرضا عسگری 
مارانی، کارشناس بازار س��رمایه به گفت وگو پرداخته 

است که در ادامه می خوانید: 
س�هامداران نس�بت ب�ه افت س�رمایه خود  �

معت�رض هس�تند. آی�ا س�ازمان ب�ورس ب�رای 
جلوگیری از این روند می توانست اقدامی کند؟

خیر. ارتباطی به سازمان بورس و اوراق بهادار ندارد. 
بخش چشم گیری از مشکلات فعلی بازار سهام مربوط 
به واقعیت های اقتصاد می ش��ود. چراکه سیاس��ت های 
دول��ت و یا مداخ��لات نهادهای دیگ��ری گاهی ایجاد 
اش��کال در س��ازوکارها می کند. در ماه های اخیر تمام 
فعالان بازار س��رمایه امیدوار بودند برخی از سیاست ها 
متناس��ب با ش��رایط به وجود آمده، تغییراتی داش��ته 
باش��د و تمام نهادها خ��ود را تطبیق دهند اما این امر 

شکل نگرفت.
به ط��ور مثال تاثی��ر تصمیماتی ک��ه وزارت صنعت، 
معدن وتجارت برای صنعت خودرو و یا سیمان داشته 
اس��ت همچن��ان در بازار مش��هود اس��ت. درخصوص 

صنعت س��یمان افزای��ش نرخ پاک��ت  در آن قیمت ها 
لحاظ ش��د اما مابق��ی نهاده های آن ک��ه افزایش نرخ 
داشتند در نرخ تمام شده سیمان در نظر گرفته نشده 
اس��ت. صنعت خودرو کماکان با ض��رر فروش می رود 
و به ش��یوه لاتاری گونه ای به تع��داد محدود و اندکی 
عرض��ه می ش��ود. اینگون��ه سیاس��ت ها در واقع تمام 
زنجیره بازار را دچار اختلال و اش��کالاتی کرده اس��ت 
بنابراین تاثیر این سیاست های اشتباه در سهام صنایع 

مربوطه بروز داده می شود.
س��ازمان بورس و ی��ا نهادهای متولی ک��ه در اوراق 
به��ادار تصمی��م گیری می کن��د در این گون��ه موارد 
تقصیری نداش��ته اما در برخی از موارد انتظار می رفت 
نه��اد متولی صراحت��ا تصمی��م می گرف��ت. به عنوان 
مث��ال بعد از اینکه س��هامداران عمده س��هام خود را 
می فروش��ند با مراجعه به س��ایت ت��ی اس تی، مقدار 
خرید و فروش اطلاعات رفتارهای روز گذشته نمایش 
می ده��د. در صورت��ی که در بس��یاری از کش��ورهای 
جهان قبل از اینکه س��هامداران عمده اقدام به فروش 
کند، اطلاع رسانی می ش��ود. در حقیقت در کشورمان 
برعک��س بازارهای جهانی، ی��ک روز پس از فروش به 

اطلاع مردم رسانده می شود.
یکی دیگر از اقداماتی که س��ازمان بورس باید انجام 
می داد مربوط به اعتباردهی به س��هامداران است. در 
مجموع 800 هزار میلیارد تومان از طریق کارگزاری ها 
در بورس کالا به س��هامداران اعتبار داده ش��ده است. 
از زمانی که ش��اخص کل 90 هزار واحد بود تا اکنون 

همین مقدار باقی مانده است.
در حقیق��ت با این مبل��غ تنها یک هزارم درصد کل 
بازار می توانند اعتبار دریافت کنند. این در حالی است 
که ضرایب اعتب��اری )Margin Call( به دفعات در 

این چند ماه اخیر پایین آورده شده است.
یکی دیگر از نقدهایی که به سازمان بورس می شود 
مربوط به بازارگردانی اس��ت. دولت با عرضه اولیه های 
ارزانی که ارائه کرد طیف وس��یعی از مردم را مش��تاق 
به مش��ارکت در بازار کرد اما هیچ بازارگردانی توسط 

سهامداران عمده آن انجام نشد.
اما به ط��ور کلی قیمت گذاری غیرمنصفانه توس��ط 
س��ایر نهادها و وزارتخانه ها نمی کند بیشترین صدمه 
را ب��ه بازار س��رمایه وارد ک��رده اس��ت. امیدواریم در 
هفته ه��ای آینده با تصمیم��ات و حمایت های مجلس 

شرایط بهتری پیش بیاد.
س�ازمان ب�ورس چط�ور می توان�د مان�ع از  �

خسارت بیشتر سهامداران شود؟
ب��ازار  ارزش  اس��اس  ب��ر  بای��د  اعتب��ار   س��قف 
Market Cap تعیین ش��ود. به طور مثال اگر ارزش 
بازار ۶000 همت است، کارگزاری ها باید 1000 همت 
اعتبار بدهند. در واقع باید بر اساس مقررات و ضوابط 
ب��ه طور عادلانه نزدیک ب��ه 15 درصد کل ارزش بازار 

باید اعتبار داده شود.

در دنیا این ضریب حداقل 50 درصد است، بنابراین 
در ای��ران حداق��ل باید ضریب را بر پای��ه 10 الی 20 
درصد در نظر بگیرند. این یکی از کارهایی راهگشایی 

است که سازمان بورس می تواند انجام بدهد.
روش��ن نبودن برنامه فروش و افش��ای اطلاعات آن 
باعث به��م ریختگی ب��ازار و دش��واری تصمیم گیری 
سهامداران ش��ده است. بنابراین س��ازمان بورس باید 
رفتار سهامداران عمده را در همان روز و قبل از خرید 

و فروش ها به ثبت برساند.
تامین س��رمایه ها نیز به خوبی وظایف خود را انجام 
نمی دهن��د. در واق��ع عرضه های اولیه ها باید توس��ط 
تامین س��رمایه ها قیمت گذاری بش��ود. سازمان بورس 

باید برای سازوکار اشتباه فعلی چاره ای بیندیشد.
هرچند که بیش��تر مش��کلاتمان مربوط به دخالت 
دول��ت و سیاس��ت های خلق الس��اعه و قیمت گذاری 
اس��ت. حتی خبر و بحث های مربوط به قیمت گذاری 
فولاد با اینکه رد ش��د اما تاثیر منفی بر بازار گذاش��ت 
و آث��ار آن برای مدت طولانی باق��ی ماند. صنعت قند 
و م��واد غذایی، تخم م��رغ، خودروس��ازی و... از جمله 
مواردی هس��تند که اکن��ون با دخال��ت دولت همراه 
اس��ت و این نرخ گذاری هایی که پش��ت در های بسته 
انجام می شود تاثیر منفی بر بازارها می گذارد. استقلال 
ب��ورس باید کاملا حفظ بش��ود و قواهای مختلف وارد 
مکانیزم بورس نش��وند. عرض��ه و تقاضا در بورس کالا 
و ب��ورس تهران نباید دچار تغییرات ش��ود. بنگاه های 
واگذار شده برای مردم است. دولت حق دخالت ندارد.
با بزرگ ش��دن بازار س��هام و وجود 12 میلیون کد 
معاملات��ی فعال، دس��تورالعمل ها نیاز ب��ه تغییرات و 
بازنگری دارد اما متاسفانه اکنون بازار با همان شرایط 

سابق اداره می شود.
نقدش��وندگی مزیت بزرگ��ی برای س��رمایه گذاری 
اس��ت و این اصل در بازار س��رمایه وجود داشت اما با 
سیاست های اشتباه این موضوع خدشه دار شده است. 
باید دوباره اعتمادسازی برای بازگشت نقدینگی انجام 
شود و به مردم اجازه اعتباری در بازار خرید کنند. باید 
ش��رایط برای افرادی که می خواهند پذیرش ریس��ک 

کنند مناسب و مهیا باشد.
اما در مجموع موارد گفته ش��ده ساختارسازی های 
مهم و ضروری در بازار س��هام اس��ت. البته س��ازمان 
ب��ورس تلاش خ��ود را می کند و ایج��اد تغییرات این 

چنینی زمان بر است.
خل�ف وعده هایی همانند بازارگردانی، انتقال  �

منابع از صندوق توسعه ملی و... از سمت سازمان 
بورس و متولیان دولتی دیده شده است. نظر شما 

در این مورد چیست؟
سازمان نمی تواند کاری انجام بدهد چراکه ابزارهای 
لازم را ن��دارد. این موارد را به ش��رکت ها گفته اس��ت 
که انجام دهد و همین ش��رکت ها عمدتا توسط دولت 
اداره می شود. مدیران فولاد مبارکه، خلیج فارس، ایران 

خودرو و... تمام این نمادهای بزرگ دولتی هس��تند و 
این موارد به سازمان بورس ارتباطی پیدا نمی کند.

مدیرعام�ل ب�ورس، فره�اد دژپس�ند وزیر  �
ام�ور اقتصادی و دارایی و حت�ی رئیس جمهوری 
وعده های�ی از بهبود وضعیت ب�ازار داده بودند و 
از سهامداران خواستار صبر و شکیبایی بیشتری 
ش�دند اما هیچ عکس العمل س�ازنده ای از جانب 
آنه�ا نمی بینیم. همین موض�وع باعث بی تفاوتی 
بازار به اخبار مثبت ش�ده است. با این حال فکر 
نمی کنی�د باید در برابر خس�ارت مردم مس�ئول 

هستند و باید پاسخگو باشند؟
فرهاد دژپس��ند وزیر امور اقتص��ادی و دارایی یکی 
از بهترین وزرای اقتصادی )بعد از محس��ن نوربخش( 
اس��ت که من می شناسم. او بیشترین اعتقاد را به بازار 
س��هام و تاثیر آن در سازندگی اقتصاد کلان دارد و در 
همین زمینه تلاش های بس��یاری می کند اما دژپسند 
یکی از اعضای هیات دولت اس��ت و مابقی اعضا آن را 
یاری نمی کنند. چه کاری از دس��ت آن بر می آید؟ ما 
ش��اهد تلاش های آن بودیم اما از طرفی وزیر صنعت، 
معدن و تجارت بحث قیمت گذاری دس��توری را بیان 
می کند و با ایجاد اش��کالات این چنینی مانع از به ثمر 

رسیدن اهداف وزیر امور اقتصادی و دارایی می شود.
همین اتفاق ها درمورد صنعت سیمان نیز دیده شده 
اس��ت که وزی��ر صنعت، معدن و تج��ارت با گفت وگو 
ب��ا نمایندگان مجلس تنها 20 درصد نرخ س��یمان را 
افزایش دادند در صورتی که نرخ تمام ش��ده س��یمان 
50 درصد افزایش یافته اس��ت. در این ش��رایطی که 
هر فردی س��از خود را می زند و انس��جام و س��ازوکار 
صحیحی وجود ندارد، دژپس��ند چه کاری از دس��تش 

بر می آید؟
با تفاسیر گفته ش�ده، معتقدید وزیر اقتصاد  �

ک�ه عالی ترین رتب�ه در سیاس�ت گذاری اقتصاد 
است فاقد اختیارات لازم است؟

بل��ه. چراکه او اختیاری در س��ازمان حمایت و دیگر 
نهادهای دخالت کننده ندارد.

ریزش 800 هزار واحدی رقم اندکی نیس�ت.  �
دلایل�ی که بی�ان کردید برای ای�ن مقدار ریزش 
منطقی اس�ت؟ آیا دخالت ها می تواند خسارتی با 

چنین حجم بزرگی را به وجود بیاورد؟
صنایع بالادس��تی تقریبا 20 درصد بازار را تشکیل 
می دهد که س��هم قابل توجه��ی در جهت دهی کلیت 
بازارس��هام دارد. بنابراین تغییراتی ک��ه در این حوزه 
اعم��ال می ش��ود، تمام ب��ازار را دس��تخوش تغییرات 

می کند.
اگر وزیر اقتصاد و دیگر مقامات قدرت و توان  �

س�امان دهی بازار سهام را نداش�تند، چرا وعده 
دادند؟

اینکه چ��را وعده دادند را نمی دانم. من نش��نیده ام. 
به طور کلی سخنان او مبنی بر تلاش خود برای بهبود 
بازار ثانویه بوده اس��ت ام��ا مابقی اعضای هیات دولت 
با وی هم��کاری و همراهی نکردند. باید تنبیهی برای 
مجری��ان در نظ��ر بگیرند. این تنبیهات باید از س��وی 
رئیس جمهوری اعلام ش��ود چراکه در س��خنرانی های 
خ��ود دس��تور دادند و گفتن��د تعلل از هی��چ مدیری 
پذیرفته نیس��ت. گمان می کنم در ی��ک الی دو هفته 
اخیر دست اندرکاران تمام تلاششان را کردند. بنابراین 

در روزهای آینده بازار آرامش نسبی را می گیرد.
البت��ه واقعیت این اس��ت که در ش��رایط س��ختی 
هس��تیم. نرخ دلار و مس��کن به مراتب افزایش داشته 
اس��ت و طبق گفته خودتان برخورد صحیحی با مردم 
نش��د اما فارغ از این مس��ائل اکنون بی��ش از نیمی از 
س��هام ها ارزنده هس��تند و از نظر قیمت��ی در جایگاه 
جذاب��ی قرار دارن��د. همچنین تولید و فروش بیش��تر 
ش��رکت های بورس��ی نیز مساعد اس��ت. تمام شرایط 
برای صعود دوباره بازار سهام فراهم است و با همکاری 

مسئولان می توان شاهد رشد دوباره آن باشیم.

ارزش فروش 74ش��رکت معدن��ی و صنایع معدنی در 
7ماه امسال از 149.4 هزار میلیارد تومان عبور کرد.

به گ��زارش ف��ارس، از ابتدای فروردین ت��ا پایان مهر 
امس��ال به ترتیب ش��رکت های فولاد مبارک��ه با فروش 
34هزار میلیارد، مل��ی صنایع مس با 19.4هزار میلیارد، 
فولاد خوزس��تان 15.1هزار میلیارد، گل گهر با 12.2هزار 
میلی��ارد و چادرملو با 10ه��زار میلیارد تومان در جایگاه 

اول تا پنجم قرار گرفتند. پس از این شرکت ها، ذوب آهن 
اصفهان با 9.4هزار میلیارد، کاوه جنوب کیش با 5.5هزار 
میلیارد تومان، فولاد هرمزگان با 5.3هزار میلیارد، فولاد 
خراس��ان با 3.7هزار میلیارد و ش��رکت آلومینیوم ایران 
)ایرالکو( با 3.5هزار میلیارد تومان در رتبه های شش��م تا 
دهم ایستادند. در مهر ماه امسال ارزش فروش این تعداد 

شرکت به 30.4هزار میلیارد تومان رسید.

 ای��ن رقم 7۶درصد بیش از میزان فروش ماه مش��ابه 
سال گذشته بوده است.

در ای��ن ماه ش��رکت های ف��ولاد مبارکه ب��ا ۶.7 هزار 
میلی��ارد، مل��ی صنای��ع م��س ب��ا 3.2 ه��زار میلیارد، 
فولاد خوزس��تان 3.8ه��زار میلیارد، چادرمل��و 2.5هزار 
میلی��ارد توم��ان و گل گه��ر ب��ا 1.8۶ه��زار میلی��ارد 
 در رتبه ه��ای اول ت��ا پنج��م از نظ��ر ش��اخص ف��روش 

ق��رار گرفتند. در این فهرس��ت ش��رکت های ذوب آهن 
ب��ا 1.85ه��زار میلی��ارد، کاوه جنوب کیش ب��ا 1.2هزار 
میلی��ارد، گهرزمین با 1.1هزار میلی��ارد، فولاد هرمزگان 
ب��ا 1.9هزار میلی��ارد توم��ان و فولاد خراس��ان با 980 
میلی��ارد توم��ان در جایگاه شش��م تا دهم ش��رکت های 
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قرار گرفتند.

یک کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: اکنون بورس به 
محدوده ای جذاب برای ورود افرادی رس��یده است که 
نقدینگی ه��ای در اختی��ار خود را همچن��ان وارد هیچ 
بازاری برای سرمایه گذاری نکرده اند و اکنون می توانند 
متناسب با ریس��ک پذیری که دارند، سرمایه های خود 

را وارد این بازار کنند.
ب��ه گ��زارش ایرنا، هومین عمی��دی گفت: صرف نظر 
از دلای��ل متع��دد مطرح ش��ده در مورد ری��زش بازار، 
نرخ س��هام به مح��دوده ای جذاب ب��رای ورود افرادی 
رس��یده اس��ت که نقدینگی ه��ای در اختی��ار خود را 
همچن��ان وارد هی��چ ب��ازاری ب��رای س��رمایه گذاری 
ب��ا  اکن��ون می توانن��د متناس��ب  آنه��ا  نکرده ان��د. 
 ریس��ک پذیری که دارند س��رمایه های خود را وارد این 

بازار کنند.

وی ب��ا بی��ان اینکه در چنین ش��رایطی در بازارهای 
موازی مانند مس��کن، افزایش قیمت ها به اوج رس��یده 
اس��ت، اف��زود: به نظر می رس��د فقط بازار س��رمایه در 
نرخ و حجم معاملات دچار نوس��ان و افت ش��ده باشد، 
ب��ه همین دلی��ل در نمادهای موثر بر ش��اخص بورس 
بای��د ب��ه مرور ش��اهد اجم��اع س��هامداران حقوقی و 
 حقیق��ی برای حمای��ت از این نمادهای شاخص س��از 

باشیم. 
عمیدی بر احتمال اقبال س��هامداران به سمت بازار 
س��رمایه تاکید کرد و گفت: ممکن اس��ت گزارش های 
مناس��ب ارائه شده از سوی شرکت ها و تایید آن توسط 
حس��ابرس در گزارش ۶ ماهه نخس��ت س��ال بتواند تا 
حدودی اطمینان به خرید را در بین فعالان بازار ایجاد 

کند.

به گفته این کارش��ناس بازار س��رمایه، مسئله اصلی 
بازار س��رمایه، ع��دم ثبات در رونده��ای صعودی بازار 
اس��ت که به صورت کوتاه مدت و گذرا رخ می دهد و در 
ادامه، اصلاح های عمیق ایجاد شده در بازار زمینه افت 

سنگین شاخص بورس فراهم شد. 
وی یادآور شد: طبق دستورالعمل های نظارتی، ایجاد 
هیجان ه��ای کاذب منف��ی و همچنین ایجاد صف های 
فروش های س��نگین به منظور افت نرخ س��هام ممنوع 

اعلام شده است و با متخلفین برخورد خواهد شد. 
این کارشناس بازار سرمایه افزود: در این زمینه، باید 
منتظر ماند و مش��اهده کرد که قرار اس��ت تا چه میزان 
ب��ا این حج��م از تخلف ها که در بازار هم، کم نیس��تند 

برخورد محکم و مقتدرانه صورت می گیرد. 
عمیدی با اش��اره به اینکه مس��ئله قانون مند ش��دن 

عرضه ه��ا در بورس کالا و پرهی��ز از رانت برای عده ای 
خاص و س��ودجو از نکات مثبت بازار تلقی می شوند که 
باید آنها را مورد توجه قرار داد، گفت: با توجه به سطح 
عمومی تورم، ممکن اس��ت شاهد افزایش نرخ هایی در 
بیشتر صنایع باشیم که از زمان اجرا شدن تا دیده شدن 
اثر آنها در صورت های مالی به 3 تا ۶ ماه زمان نیاز است، 
بنابراین، این تاثیر در صورت های مالی س��ال آینده به 

چشم خواهد خورد.
 این کارش��ناس بازار س��رمایه اظهارکرد: الزام اعلام 
پیش بینی س��ود شرکت ها برای س��ال مالی پیش رو از 
پیش��نهادهای مثب��ت و کمک کننده به ش��فافیت در 
صورت های مالی ش��رکت ها و ارزش گذاری سهام تلقی 
می ش��ود که این امر نیز باید مورد مطالعه کلیه فعالان 

بازار سرمایه قرار گیرد.

ب��ورس در ماه های آینده از متغیرهای اعتماد عمومی، اثر متناقض کاهش 
نرخ ارز و افزایش حجم نقدینگی متاثر خواهد شد.

بورس ایران در امس��ال به س��وژه اصلی مباحث اقتصادی تبدیل شده که 
هجوم میلیونی اوایل سال و سرخوردگی عمومی پس از سقوط شاخص کل 

در پایان مرداد ماه را به دنبال داشته است. 
رس��یدن ش��اخص کل به بیش از 2 میلیون و 100 هزار واحد و س��پس 
کاهش س��ریع ت��ا کانال کنونی 1 میلی��ون و 200 هزار واحد باعث ش��د تا 
میلیون ها نفری که با س��رمایه های خرد وارد بازار شده بودند با زیان مواجه 
ش��وند. این زیان عمدتا به کس��انی وارد شده است که از تیر ماه امسال وارد 

بازار شدند. 
فارغ از اینکه چرا بورس تهران با جهش سنگین و سقوط بی سابقه متعاقب 

آن روبه رو شد، پیش بینی آینده بازار برای مردم اهمیت دارد. 
ش��واهد میدانی نشان می دهد که نرخ ارز 30 تا 40 درصد کاهش می یابد 
و اگرچه می توان گفت که نرخ س��هام شرکت ها با رقمی در حدود 20 تا 22 
هزار تومان بسته شده است، اما شرکت های صادراتی جایگاه خود را به دلیل 
کاهش سود انتظاری از دست داده و از مدار توجه خریداران خارج می شوند. 

بنابراین اثر کاهش نرخ سهام آنها بر شاخص کل اتفاق خواهد افتاد. 
اما این تمام ماجرا نیس��ت و ش��رکت های با وزن زیاد مانند خودروسازان 
و س��یمانی ها وضعی��ت بهت��ری خواهند داش��ت. افزایش کارخان��ه ای نرخ 
خودروهای داخلی و افزایش نرخ س��یمان که از بازار جا مانده اس��ت هم بر 
بازار اثرگذار ش��ده و وضعیت این ش��رکت ها که اثر زیادی بر شاخص بورس 

دارند، وضعیت بازار سرمایه را بهبود خواهد بخشید. 
کاهش نرخ دلار منجر به کاهش نرخ طلا هم ش��ده و این دو بازار س��فته 
بازان��ه را از دور خ��ارج می کند. بنابراین انگیزه ها ب��رای ورود به بازار بورس 

افزایش می یابد که ابزار آن که همان حجم پول است به وفور وجود دارد.
نکت��ه مهمی که نباید از آن غفلت کرد این اس��ت ک��ه حجم پول تا پایان 
س��ال 1399 در مقایس��ه با پایان سال 1392 حدود 7 برابر شده است و اگر 
یک نسبت خطی بین عدد شاخص در قله 93 هزار واحد در سال 92 با عدد 
شاخص در مقطع کنونی برقرار شود، مشاهده می کنیم که تنها نقدینگی کل 
بر شاخص اثر نگذاشته و یک نوع کانالیزه شدن خلق پول در نظام بانکی به 

سمت بازار بورس هم اتفاق افتاده است. 
می��دان داری بانک ه��ای خصوص��ی در این ابرس��فته بازی باعث ش��د تا 
ش��اخص کل به عدد بیش از 2 میلیون واحد برس��د و نباید انتظار داش��ت 
 ب��دون ی��ک کانالی��زه کردن مج��دد خلق پ��ول، آن اعداد بار دیگر دس��ت 

یافتنی شوند. 
بخشی از رشد بیش از نسبت حجم نقدینگی در عدد شاخص کل؛ به غلبه 
ش��دید سفته بازی نسبت به بخش واقعی اقتصاد در دوره حسن روحانی باز 
می ش��ود که یقینا در تاریخ ایران بی س��ابقه بوده است. بنابراین نباید انتظار 

داشت تا شاخص کل به عدد 700 هزار واحد برسد. 
بانک ها و بیمه ها هم با تجدید ارزیابی دارایی ها و در مورد بیمه ها با کاهش 
پرداخت خسارت به دلیل تعطیلی های مکرر به بهانه فراگیری ویروس کرونا 
وضعیت س��ودآوری خوب��ی دارن��د و گزارش های مالی آنها نش��ان می دهد 

گزینه های خوبی برای سرمایه گذاری به شمار می روند. 
نتیجه اینکه انتظار می رود تعدیل بازار متوقف ش��ده و شاهد رشد شاخص 
کل و بهبود وضعیت بازار باش��یم. البته س��هامداران خرد که وزن زیادی هم 
در بازار ندارند، اما وزن ارقامی که س��رمایه گذاری می کنند در معیش��ت آنها 
پررنگ است، باید احتیاط کرده و برای خرید هر سهمی به صف های متشکل 
از افراد از همه جا بی خبر اضافه نشوند. در هر صورت، این حقوقی ها هستند 

که بازار را اداره می کنند. 
منبع: تسنیم

مشکلبورس
باتزریقپولحلنمیشود

تقریبا دو ماه پیش تصمیم گرفته ش��د در راس��تای به تعادل رساندن بازار 
س��رمایه و جلوگیری از ریزش شدید آن، یک درصد از منابع صندوق توسعه 
مل��ی به صندوق تثبیت بازار واریز ش��ود اما این تصمی��م در این بازه زمانی 

دوماهه عملی نشده است.
جعفر قادری، عضو کمیس��یون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی، در 
گفت وگ��و با ایلنا در این باره گفت: این منابع باید براس��اس قانون رفع موانع 
تولید تخصیص داده ش��ود اما باید توجه داش��ت که این تصمیم برای شرایط 
عادی بوده و مشکل بورس بگونه ای است با تزریق 10 یا 15 و حتی 20 هزار 

میلیارد تومان حل نخواهد شد.
وی ادامه داد: برای رفع مشکلات کنونی بورس باید سیاست ها و دیدگاه ها 
اص��لاح و ش��فافیت و آیین نامه های لازم اجرایی ش��ود. درحال حاضر نزدیک 
ب��ه 12 میلیون کد بورس��ی فع��ال و 55 میلیون س��هامدار داریم و طبیعی 
 اس��ت که با رش��د انتظارات، باید اصلاحات لازم و متناس��ب با ش��رایط نیز 

اعمال شود.
این نماینده مجلس ش��ورای اس��لامی تصریح کرد: تا زمانی که اصلاحات 
صورت نگیرد مش��کل بورس با تزریق یک درصد از منابع صندوق توس��عه به 
صندوق تثبیت حل نمی شود. در واقع مشکل این اعداد و ارقام نیست و باید 

دخالت ها حذف و موانع شرکت های بورسی برداشته شود.

نظرگاه

خبر

عطا بهرامی
 کارشناس اقتصادی

بورسبهترمیشودولیاحتیاطکنید


	1
	2
	3
	4
	5
	6
	7
	8

